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Adunarea reprezentanţilor salariaţilor 

de la Uzinele textile Cisnădie

ACŢIUNI CONVERGENTE 
PENTRU SPORIREA 
EFICIENŢEI ECONOMICE

Reducerea staţionărilor, îmbunătă
ţirea aprovizionării tehnico-materiale, 
valorificarea rezervelor interne şi fo
losirea completă a forţei de muncă 
— au fost cîteva din problemele ce 
au stat în  centrul dezbaterilor repre
zentanţilor salariaţilor de la Uzinele 
textile Cisnădie. De remarcat că to
nul deschis, sincer şi combativ l-a 
dat darea de seamă a comitetului de 
direcţie, prezentată de inginerul şef 
Kurt Friilin, Scotînd în relief succe
sele obţinute, darea de seamă a sub
liniat totodată cu multă răspundere 
o seamă de neajunsuri şi greutăţi 
semnalate In anul trecut, relevînd 
în  acelaşi timp suficiente soluţii pen
tru îmbunătăţirea muncii, pentru în
deplinirea integrală a sarcinilor spo
rite de plan pe anul 1970 şi a anga
jamentelor luate în întrecerea socia
listă.

La beneficiul de 4 926 mii Iei dat 
peste plan în anul trecut puteau să 
se adauge noi sume dacă n-ar fi e- 
sis ta t un volum mare de staţionări 
pentru defecte mecanice. Procentul 
neutilizării războaielor la secţia ţe- 
sătorie stofe a fost de 4,75 la sută, 
iar la atelierul covor Moldova şi 
pluşate de 2,10 la sută.

Sporirea procentului de neutilizare 
« maşinilor (cu mult mai mare decit 
cel înregistrat în 1968) se datoreşte 
faptului că întreţinerea acestora n-a 
constituit o preocupare plină de răs
pundere din partea maiştrilor şi a- 
jutorilor de maiştri, reglorilor şi şe
filor de ateliere. Au contribuit, de 
asemenea, şi atelierele mecanice, ca
re n-au făcut în toate cazurile repa
raţii de bună calitate iar recepţiona- 
rea lor s-a făcut cu insuficientă e- 
xigenţă. Referindu-se la acest aspect, 
ţesătorul Gheorghe Oprea, de la co
vorul Tornay, spunea că timp de 3 
săptămîni n-a putut să lucreze pe 
războiul său ieşit din reparaţie capi
tală.

„Dacă noi n-am fi dat în anul tre
cut deşeuri de ordinul sutelor de to
ne — spunea Nicolae Căpitănescu, 
directorul economic al combinatului 
— eficienţa muncii noastre ar fi fost 
cu mult mai substanţială. Răsplata 
eforturilor depuse, concretizată în 
cele peste 4 milioane lei gratificaţii, 
pe care le vom primi în zilele urmă
toare, putea fi şi mai sporită. Iată 
deci un motiv în plus care ne obligă 
să ne mobilizăm toate forţele la re
ducerea consumurilor specifice, pen
tru valorificarea superioară a rezer
velor interne şi cheltuirea cu chib
zuială a fiecărui leu. Acest lucru se 
impune cu atît mai mult cu cît se 
ştie că în acest an nu putem cheltui

decit 929 lei pentru 1 000 lei produc
ţie marfă (cu 13 lei mai puţin faţă 
de anul trecut)“.

Problema reducerii consumurilor 
Specifice a fost abordată şi de mais
trul loan Lupu şi inginerul loan A- 
vram. „Pentru realizarea acestei sar
cini, de care ne facem răspunzători 
în  faţa conducerii partidului, trebuie 
să ne considerăm cu toţii mobilizaţi 
•— a spus inginera Eleonora Nilca, 
directorul general al combinatului. 
Toţi trebuie să fim prezenţi zilnic în 
sectoarele de producţie, în mijlocul 
muncitorilor, să facem studii, să in
tervenim prompt în înlăturarea unor 
lipsuri ivite, luînd măsuri eficiente 
pentru aplicarea în viaţă a sarcini
lor ce ni le-am propus".

Mulţi vorbitori s-au referit la pro
blema aprovizionării cu materii pri
me şi materiale. Nerealizarea ritmi
că a planului în anul trecut, cît şl 
staţionarea maşinilor, s-a datorat în 
mare măsură neaprovizionării cores
punzătoare a uzinei şi ca urmare a 
locurilor de muncă. Deşi loan Cos- 
ma, şeful serviciului aprovizionare, 
s-a străduit să justifice unele nea
junsuri pe linia aprovizionării, s-a 
înţeles totuşi că în acest domeniu 
mai există suficiente lacune.
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privind acordarea de premii 
din beneficiile realizate

în vederea stimulării salariaţilor 
din întreprinderi, centrale industriale 
şi ministere economice în realizarea 
şi depăşirea sarcinilor ce decurg din 
planul de stat, precum şi pentru 
creşterea continuă a eficienţei eco
nomice, care să conducă la sporirea 
beneficiilor, pe baza principiilor a- 
probate de Comitetul Executiv al 
Comitetului Central al Partidului 
Comunist Român, Consiliul de Mi
niştri a emis o hotărîre prin care se 
introduce sistemul de acordare de 
premii din beneficiile realizate. ' 

Potrivit acestei hotărîri, începînd 
cu activitatea anului 1970, muncito
rii, personalul de conducere, tehnic, 
economic, de specialitate şi admini
strativ din unităţile economice vor 
putea beneficia de premii, dintr-un 
fond de premiere ce se constituie 
anual prin aplicarea unor cote asu
pra beneficiului total realizat de fie
care unitate economică. Fondul de 
premiere şi deci premiul individual 
al salariaţilor vor fi cu atît mai mari 
cu cît unităţile economice vor rea
liza un volum de beneficii sporit, 
ca urmare a creşterii producţiei, a 
reducerii preţului de cost, a sporirii 
productivităţii muncii, a ridicării efi
cienţei întregii activităţi economice. 

La stabilirea cotei de premiere se

are In vedere asigurarea unei pro
porţii corespunzătoare între fondul 
de premiere, fondul de salarii şi vo
lumul beneficiului, precum şi con
diţiile de realizare de către fiecare 
unitate a beneficiului planificat. Fon
dul de premiere ce se cuvine fiecă
rei unităţi economice se stabileşte pe 
baza rezultatelor definitive obţinute, 
oglindite în bilanţul contabil anual, 
în raport cu beneficiul efectiv rea
lizat. Fondul de premii se micşorează 
în cazul nerealizării beneficiului pla
nificat.

Paralel cu realizarea beneficiului 
colectivele unităţilor economice sínt 
direct cointeresate să îndeplinească 
şi ceilalţi indicatori de plan. Astfel, 
hotărîrea prevede că fondul de pre
miere al întreprinderii poate fi con
stituit integral, pe baza cotei apro
bate, atunci cînd se realizează prin
cipalii indicatori: planul produc
ţiei marfă, valoric şi în sortimentele 
stabilite, cheltuielile planificate la 
1 000 lei producţie marfă, planul de 
export în lei valută şi îndeplinirea 
obligaţiilor asumate prin contracte.

în cazul nerealizării indicatorilor 
stabiliţi, fondul de premiere se re
duce proporţional, diminuarea fon-
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Ecoul unei 
vibrante chemări 
la întrecere

Secţia maşini bază a fabricii „Drapelul roşu“, unitatea a Il-a, a 
Combinatului de ciorapi şi tricotaje Sibiu. Urzitoare secţionale de 
înaltă productivitate, complet automatizate asigură urzeala pentru 

maşinile de tricotat rectilinii

CONSTITUIREA ACADEMIEI 
DE ŞTIINŢE SOCIALE 

Ş l POLITICE A REPUBLICII 
S O C IA L IS T E  ROM ÂNIA

Tovarăşul NICOLAE CEAUŞESCU 

a fo s t a les preşedin te de onoare
Vineri au continuat lucrările Adu

nării generale de constituire a Aca
demiei de Ştiinţe Sociale şl Politice.

în prima parte a şedinţei, comisia 
de redactare a prezentat un raport 
privind modificările ce urmează a 
fi aduse proiectului de statut pe ba
za propunerilor făcute în dezbateri. 
Adunarea generală a aprobat apoi 
în unanimitate Statutul Academiei 
de Ştiinţe Sociale şi Politice a Repu
blicii Socialiste România. Documen
tul prevede că acest for ştiinţific, 
desfăşurîndu-şi activitatea sub îndru
marea C.C, al P.C.R., organizează, 
îndrumă şi coordonează în mod u- 
nitar munca de cercetare în dome
niul ştiinţelor sociale şi politice, pro
movează în această muncă concep
ţia materialismului dialectic - şi isto
ric, asigurînd orientarea teoretică şi 
ideologică a cercetării ştiinţifice pe 
baza marxism-leninismului. Statutul 
stabileşte atribuţiile Académiei şi a- 
le organelor sale de conducere, or
ganizarea activităţii de cercetare, 
condiţiile de alegere a membrilor ei 
din rîndurile oamenilor de ştiinţă, 
de cultură, cadrelor didactice şi al 
altor persoane care se disting prin 
contribuţii de valoare teoretică şi 
practică şi participă activ la viaţa 
ştiinţifică şi ideologică a ţării.

S-a trecut apoi la cel de-al doilea 
punct al ordinii de zi. Comisia de 
propuneri, alcătuită din reprezentanţi 
ai diferitelor institute şi centre de 
cercetări, ai catedrelor din învăţă- 
mîntul superior din întreaga ţară, 
desemnaţi de către delegaţi, a întoc

mit listele de candidaţi pentru mem
brii Academiei şi le-a supus discuţiei 
Adunării generale. Prin vot secret 
pe buletine, Adunarea generală a a- 
les 125 membri titulari şi 93 membri 
corespondenţi ai Academiei de Şti
inţe Sociale şi Politice. în continua
re, a fost stabilită componenţa celor 
8 secţii ale Academiei, după care, 
în  şedinţe separate de constituire, au 
fost aleşi preşedinţii acestora.

Declarîndu-se constituită Acade
mia de Ştiinţe Sociale şi Politice a 
Republicii Socialiste România, s-a 
trecut la alegerea, prin vot deschis 
a organelor de conducere ale Aca
demiei.

A luat cuvîntul acad. Constantin 
Daicoviciu. Vorbitorul a relevat ma
rea însemnătate a înfiinţării noii A- 
cademii, faptul că ea va aduce o 
contribuţie esenţială la perfecţiona
rea activităţii lucrătorilor din do
meniul ştiinţelor sociale şi politice. 
Subliniind că prin crearea acestei 
instituţii se adînceşte şi mâi mult le
gătura indisolubilă a oamenilor de 
ştiinţă cu partidul şi conducerea sa, 
vorbitorul a relevat rolul uriaş pe 
care Partidul Comunist Român, Co
mitetul său Central, secretarul gene
ral al partidului îl au în dezvoltarea 
gîndirii social-politice româneşti, în 
aplicarea creatoare a teoriei mar- 
xist-leniniste, a concepţiei materia- 
list-dialectice la condiţiile concrete 
ale ţării noastre, în asigurarea pro
gresului neîntrerupt al societăţii 
socialiste. Acad. C  Daicoviciu a 
subliniat în mod deosebit contribu

ţia esenţială pe care tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu o aduce la în
treaga activitate de conducere a par
tidului şi statului, la elaborarea po
liticii interne şi externe a României, 
la dezvoltarea ştiinţelor sociale, la 
imprimarea unui profund spirit no
vator şi creator în acest domeniu. 
Dînd glas opiniei generale a membri
lor adunării constitutive, sentimen
telor de respect, stimă şi dragoste 
faţă de Partidul Comunist Român 
şi secretarul său general, vorbitorul 
a propus, în numele unui mare nu
măr de oameni de ştiinţă şi cerce
tători — dintre care unii au adre
sat în acest sens scrisori prezidiului 
adunării —, ca tovarăşul NICOLAE 
CEAUŞESCU să fie ales preşedinte 
de onoare al Academiei.

Această propunere a fost susţi
nută cu deosebită căldură de tova
răşii Athanase Joja şi Pavel Apos
tol, care au subliniat vasta activi
tate cu caracter ştiinţific desfăşura
tă  în ultimii ani de tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu pe tărîmul şti
inţelor sociale, contribuţia de sea
mă pe care cuvîntările şi lucrările 
sale au adus-o la elucidarea unor 
probleme fundamentale ale con
strucţiei socialiste în ţara noastră 
în etapa actuală, a unor importan
te probleme a!e evoluţiei lumii con
temporane. Vorbitorii au relevat că 
alegerea tovarăşului Ceauşescu în 
calitate de preşedinte de onoare al
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Primirea membrilor Prezidiului Academiei
la secretarei general 

al Partidului Comunist Român
Vineri la amiază, după încheierea 

lucrărilor de constituire a Academi
ei de Ştiinţe Sociale şi Politice a 
Republicii Socialiste România, tova
răşul Nicolae Ceauşescu, secretarul 
general al Partidului Comunist Ro
mân, preşedintele Consiliului de 
Stat, s-a întîlnit la sediul C.C. al
P.C.R. cu membrii Prezidiului noii 
Academii.

La întîlnire au luat parte tovarăşii 
Emil Bodnaraş, Paul Niculescu-Mi- 
zil, Gheorghe Pană, Gheorghe Rădu- 
iescu, Virgil Trofin, Manea Mănescu, 
Dumitru Popescu, Leonte Răutu, Ion 
Iliescu.

Preşedintele Academiei de Ştiinţe 
Sociale şi Politice, Miron Constan- 
tinescu, a făcut o scurtă prezentare 
a desfăşurării lucrărilor Adunării ge
nerale şi, în numele membrilor Pre
zidiului Academiei, a exprimat con
ducerii partidului recunoştinţa pen
tru încrederea acordată, precum şi 
hotărîrea de a depune întreaga ener-

Chemarea Ia întrecere lansată de 
ţăranii cooperatori din Moşna a a- 
>vut un larg ecou în rîndurile lu
crătorilor din sectorul cooperatist 
al agriculturii judeţului nostru. Răs
punsurile la chemare poartă am
prenta înaltei responsabilităţi perso
nale şi colective pentru asigurarea 
cadrului optim de realizare şi de 
depăşire a sarcinilor de plan pe 
1970, de a da ţării produse mai mul
te  şi mai bune. Fiecare răspuns con
stituie un angajament ferm, funda
mentat pe rezerve autentice, ‘ pe po
sibilităţi reale de ridicare a efici
enţei întregii activităţi economice.

în cele 12 din unităţile coopera
tiste din judeţul nostru în care s-au 
ţinut adunările generale, membrii 
cooperatori s-au angajat să realizeze 
în acest an, peste sarcinile de plan, 
215 tone cartofi, 200 tone porumb 
boabe, 56 tone legume, mari canti
tăţi de grîu, secară, orz, sfeclă de 
zahăr, 25 tone carne de vită, porc 
sau de miel, 520 hectolitri lapte, pre
cum şi importante economii ce se 
vor realiza pe seama reducerii chel- 
tuielilór.

Exprimînd voinţa membrilor coo
peratori din Porumbâcu de Jos, adu
narea generală a hotărît ca, prin e-

xecutarea tuturor lucrărilor agricole 
la un bun nivel agrotehnic, extinde
rea lucrărilor de mecanizare şi chi
mizare, strîngerea la timp şi fără 
pierderi a recoltei, să depăşească 
producţia planificată pe acest an cu 
45 000 kg porumb boabe, 31 500 kg 
cartofi de toamnă, 4 000 kg in fuior 
şi 4 500 kg legume. în vederea asi
gurării unei baze furajere corespun
zătoare vor fi fertilizate 100 hectare 
şi irigate 60 hectare fineţe naturale, 
ceea ce va crea condiţiile depăşirii 
producţiei planificate cu cel puţin 
400 kg fîn la hectar. Prin lucrări de 
întreţinere pe 250 hectare şi de iri
gare a 35 hectare păşune tarlalizată 
va spori producţia de masă verde cu 
1 200 kg Ia hectar. Pe această bază, 
în sectorul creşterii animalelor se va 
putea obţine depăşirea producţiei 
planificate la carne şi lapte. Astfel, 
vor fi valorificate în plus 30 000 li
tri lapte şi 3 000 kg carne de tineret 
bovin, iar prin depăşirea producţiilor 
atît în sectorul vegetal, cît şi cel al 
creşterii animalelor se va realiza un 
venit suplimentar de circa 164 mii

(Continuare în pag. a Il-a) 
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CONSIDERAŢII 
Şl DEZIDERATE

Festivalul filmului la sate — la a 
X-a sa ediţie (7 decembrie 1969 — 
15 februarie 1970) — a solicitat re
ţeaua cinematografică judeţeană în- 
tr-o valoroasă competiţie a filmelor 
artistice, documentare şi de popu
larizare ştiinţifică. Diversificate te
matic (pentru adulţi, tineret şi co
pii), cele peste 180 filme (21 ale 
şcolii cinematografice româneşti), au 
structurat un peisaj cinefil bogat 
şi interesant sub raport artistic şi 
informaţional, deficitar însă, dacă 
reţinem puţinele premiere care au 
circulat în reţea: 5 titluri româneşti 
(Baltagul, Baladă pentru Măriuca, 
Căldura, Frumoasele vacanţe, Prie
teni fără grai) şi 22 din cinemato
grafia universală.

Cei peste 150 000 spectatori care 
au populat seară de seară sălile că
minelor culturale, la cele 1900 re
prezentaţii (cu aproape 500 mai 
multe decît prevederile), au argu
mentat adeziunea locuitorilor din 
mediul rural la sărbătoarea tradi
ţională a filmului şi larga audienţă 
a celei de a şaptea artă în viaţa sal
tului de azi.

Recordurile în participare, obţinute 
în multe din localităţile cuprinse în 
festival, demonstrează în plus ma
rele interes manifestat de populaţia 
rurală pentru acţiunile cultural-ar- 
tistice investite cu atributele calită-

La încheierea 
festivalului 

filmului la sate
ţii, ale simţului de răspundere, in 
condiţii sărbătoreşti Care — este un 
vechi deziderat — ar trebui asigu
rate In general filmului la sate.

Concursurile „Cine ştie cîştigă“ 
— organizate, cu filmul românesc 
„Baltagul“ — în comunele Boiţa 
şi Şelimbăr; concursurile cu temele: 
„Cinematografia românească“, în 
localităţile Avrig, Tîrnava, Agîrbicî, 
Axente Sever, şi „Să ne cunoaştem 
patria“, pe bază de buletine de 
participare, distribuite la 10 000 de

concurenţi; „Săptămînile şi zilele 
filmului românesc“ la 39 unităţi, au 
prilejuit spectatorilor judecăţile de 
valoare care certifică dezvoltarea 
cinematografici naţionale. Spectaco
lul de gală în comuna Sălişte cu 
filmul „Baltagul“, în prezenţa ac
triţei sibiene Livia Babă, originară 
din comună şi interpretă în film; 
„Săptămînile şi zilele filmului pen
tru tineret“ in 36 localităţi, cele 
6 „Duminici cinsmatografice“, cele 
8 simpozioane, galele de filme pa
triotice în 23 localităţi, precum şi 
„Paralele roman-film“ la producţii 
autohtone şi străine inspirate din 
lucrări literare de largă popularita
te, în 11 localităţi, au extins aria 
preocupărilor pentru susţinerea fil
mului, întregind cadrul informaţio
nal al acţiunii.

Şi, dacă orientarea Oficiului ci
nematografic judeţean a determinat 
cuprinderea în festival numai a 78 
unităţi (din cele 117 cite sínt în
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gie pentru a duce la bun sfîrşit sar
cinile complexe, de mare răspundere 
ce le revin. Vorbitorul a arătat că, 
dînd glas gîndurilor şi propunerilor 
multor participanţi, exprimînd sen
timentele de adîncă stimă şi preţu
ire pe care cercetătorii din domeniul 
ştiinţelor sociale, ca de altfel între
gul nostru popor, le poartă secreta
rului general al partidului, contribu
ţiei sale la dezvoltarea creatoare a 
gîndirii sociale din ţara noastră, A- 
dunarea generală a ales în unanimi
tate şi într-o atmosferă de puternic 
entuziasm pe tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu ca preşedinte de onoare 
al noului for ştiinţific. El l-a rugat 
pe secretarul general al partidului 
să accepte această funcţie.

Luînd cuvîntul, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu a spus:

Stimaţi tovarăşi,
Constituirea Academiei de Ştiinţe 

Sociale şi Politice reprezintă un e- 
veniment deosebit de important în 
viaţa patriei noastre socialiste.

Desigur, este cunoscut că în ţara 
noastră s-au desfăşurat şi in trecut 
activităţi pozitive, s-au obţinut rezul
tate bune în diferitele discipline re
unite astăzi în cadrul Academiei de 
Ştiinţe Sociale şi Politice. Cu toate 
acestea. în aceste domenii mai avem 
încă multe de făcut; de altlel dezvol
tarea ştiinţelor sociale — ca a orică
rei ştiinţe — nu se va opri niciodată 
la o anumită limită maximă. Ştiin
ţele sociale se vor dezvolta perma
nent sub impulsul evoluţiei sociale, 
al transformărilor profunde care au 
loc în societatea noaslră şi în lume; 
numai ţinînd seama de aceste schim
bări, aceste ştiinţe vor putea contri
bui atît la înţelegerea fenomenelor 
sociale, cît şi Ia orientarea activităţii 
de transformare a societăţii. Consti
tuirea Academiei va marca — sínt 
convins de aceasta — o cotitură in 
domeniul ştiinţelor sociale din ţara 
noastră.

După cîie am fost informat, la a- 
dunare a participat un număr mare 
de delegaţi şi invitaţi. Dezbaterile 
care au avut loc în prealabil tn cen
trele mai importante ale ţării, ca şi 
discuţiile purtate în Adunarea de 
constituire, au contribuit in bună 
măsură la precizarea şi orientarea 
activităţii ce urmează să o desfăşoa
re Academia constituită astăzi. E de 
înţeles că era greu, in timpul celor 
două zile cît a durat sesiunea de 
constituire a Academiei, să se dez
bată în amănunţime toate probleme
le de fönd ale activităţii în domeniul 
ştiinţelor sociale şi politice. Unele 
chestiuni ridicate, unele critici sau 
unele dorinţe exprimate de tovarăşi

constituie doar cîteva aspecte ale 
problemelor mari ce se pun astăzi 
tn faţa ştiinţelor sociale în ţara 
noastră.

Sínt convins că Prezidiul Academi
ei de Ştiinţe Sociale şi Politice, sec
ţiile nou constituite vor trece lu e- 
laborarea unui program concret de 
muncă şl că, pe baza acestui pro
gram, se va realiza intensificarea 
muncii de cercetare în institute, in 
universităţi, in centrele sociale şi e- 
conomice ale patriei noastre. Ne ex
primăm încrederea că activitatea A- 
cademiei va contribui la ridicarea pe 
o treaptă superioară a întregii vieţi 
culturale, ştiinţifice şi educative din 
patria noastră.

Sint multe probleme care trebuie 
abordate de Academie, începînd cu 
cercetarea în domeniul istoriei, unde 
trebuie să fim mai activi, să aducem 
o contribuţie mai mare la înţelege
rea atît a momentelor esenţiale din 
istoria patriei, cît şi a marilor eve
nimente din istoria universală. Pen
tru a înţelege mai bine evenimentele 
trebuie să îmbinăm studiul istoriei 
naţionale cu si-diul istoriei mondia
le. Un cîmp ue ceicetare se
deschide în (.„uicuiul economiei, ai 
filozofiei, sociologiei şi in toate ce
lelalte compaulmeute ale gîndirii so
ciale ce intră în sfera de preocupări 
a Academiei de Ştiinţe Sociale şi Po
litice.

Aşteptăm de ia dumneavoastră, de 
Ia toţi membrii Academiei, o munca 
foarte intensă, toarte rodnică. Dorim 
ca în munca Academiei să se intro
ducă un spirit nou, stilul muncii de 
partid, în sensul unei abordări cura
joase a problemelor, al confruntării 
libere a părerilor de pe poziţiile 
noastre marxist-leniniste, de pe plat
forma concepţiei noastre materialist- 
dialectice despre natură şl societate. 
Numai astfel Academia va răspunde 
încrederii pe care i-o acorda partidul 
şi poporul nostru.

Doresc ca în numele Comitetului 
Central, al Comitetului Executiv să 
vă felicit pe dumneavoastră, pe pre
şedintele Academiei, pe toţi membrii 
Academiei şi să vă urez succes tn 
activitatea viitoare.

In ce priveşte cinstea pe care a - 
dunarea generală ml-o face mie şt, 
in acelaşi timp, conducerii partidului, 
propunîndu-mă preşedinte de onoare 
al Academiei, nu pot decît să exprim 
cele mai calde mulţumiri. Acceptînd 
această cinste sínt hotărît să-mi aduc 
contribuţia la munca Academiei nu 
numai ca preşedinte de onoare, ci ca 
activist pe tărîmul ştiinţelor sociale, 
al gîndirii şl teoriei noastre revolu
ţionare, marxlst-lenlnlste.
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Pe urmele
sjşrisorijor
nepublicate
•  Nouă semnatari al unei 

scrisori ne relatau faptul că 
pe aceeaşi rută, Sebeşul de 
.Jos — Tălmaciu, plătiseră 
pentru abonament preţ dife
rit. Cei care lucrează la sec
torul de industrializare a 
lemnului (semnatarii scriso
rii) suma de 73 lţri. iar con
sătenii lor, salariaţi la „Fi
rul roşu“ Tălmaciu, doar 61 
lei.

Surprinde răspunsul con
ducerii Autobazei T.A. Sibiu: 
„Deoarece nu se indică ex
pres traseul (l-am specificat 
noi, Sebeşul de Jos — Tăl
maciu, in adresa care însoţea 
scrisoarea) nu putem stabili 
de unde reiese diferenţa... 
Bănuim că sínt localităţi di
ferite...“ Deci nu s-a văzut 
bírna ci doar paiul...

0  Sintern convinşi că ar 
fi prea puţini cei ce ar dori 
o rezolvare »  problemei aşa 
cum o vedeţi dv., tovarăşe 
Ladi Varga (Sibiu, str. Ma- 
şiniştilor). Am intervenit de 
nenumărate ori la I. T. Si
biu şi probabil o să mai in
tervenim — cu toate că am 
dori sincer să fim scutiţi de 
asemenea, acţiuni — insă nu 
ca mijloacele de transport in 
comun să se aştepte unul pe 
altul, ci pentru a se regulari
za circulaţia, a se lua măsuri 
organizatorice care să ducă 
la respectarea întocmai a 
orarului de circulaţie. Ca 
tramvaiul să aştepte în staţia 
din gară autobuzele de pe 
traseele 6, 9 şi 12, sau au-

REZOLVĂRI -  
R f lS P U H S U R I
f obuzele să aştepte tramva
iul (aşa cum faceţi propune
re» în scrisoarea dv.) ar în
semna să se creeze perturba
ţii in mersul mijloacelor de 
transport.

•  Pe unele străzi mărgi
naşe din satul Ruşi nu se 
poate circula din cauza noro
cului dar şi datorită staţio
nării (parcării) tractoarelor 
fertnei nr. 10 a I.A.S. Slim- 
nic. Mai cu seamă pe uliţa 
care duce din sat la cimiti
rul evanghelic. Să nu fie o 
procesiune că „nu ştim pe 
unde o să circulăm“ — este 
rezumatul scrisorii semnate 
de Martin Kan.

In răspunsul primit de la 
'biroul de sesizări, al Consi
liului popular judeţean se 
specifică măsurile luate: de
putaţii vor mobiliza cetăţe
nii pentru a participa la în
cărcatul, descărcatul şi îm
prăştiatul balastului; mijloa
cele de transport (remorci) 
vor fi asigurate de ferma nr.
10 Ruşi, în contul contribu
ţiei în muncă (şi, subliniem 
noi, este cazul să repare cei 
ce strică); tractoarele nu vor 
mai fi parcate pe uliţe ci in 
dm p. La ultima măsură noi 
am face propunerea că tre
buie găsit şi amenajat un 
loc de parcare, dar care să 
nu fie amplasat în aşa fel 
Incit să ducă iar la „ararea“ 
Străzilor.

•  Primită la începutul lu
nii ianuarie, scrisoarea — 
semnată de un grup de să
teni din Răvăşel — in care 
se ridica problema că de 4—-.
5 luni nu s-au mai adus la 
cooperativa de consum tărî- 
ţe pentru contractanţii de 
lapte, a fost înaintată U.J.C.C. 
Din răspuns desprindem că, 
conform unor instrucţiuni (şi 
sínt date nu mai puţin de 
trei, elaborate de tot atîtea 
organe centrale) „tărîţa nu se 
distribuie pe sate, ci numai 
la cooperativele de centru... 
Cooperativa de consum Şeica 
Mare a primit în luna de
cembrie 1969 peste 20 t tă- 
■rîţe şi astfel cetăţenii din 
Răvăşel puteau să o ridice 
de la această unitate“. După 
cît se vede (dacă se ţine sea
ma de date: a aprovizionării 
— luna decembrie — şi a 
scrisorii — luna ianuarie), 
cetăţenii din Răvăşel n-au 
beneficiat de cumpărarea 
produsului respectiv. Dacă 
nu li s-a adus-in sat, puteau 
cel puţin să fie anunţaţi de 
unde o pot ridica.

0  Problema s-a rezolvat 
de la sine. Un grup de ce
tăţeni din Sibiu, strada Şte
fan cel Mare, semnalau că 
nu pot viziona programul de 
televiziune din cauza unor 
maşini de tuns electrice de
fecte, folosite de unitatea de 
frizerie a cooperativei „Igie
na“. Pină să ne sosească răs
punsul -(primit după o lună 
şi jumătate) de la U.J.C.M.
—- căreia i-a fost înaintată 
scrisoarea — problema s-a 
rezolvat prin faptul că uni
tatea respectivă şi-a schim
bat maşinile de tuns defecte.

Rubrică realizată de 
S. MAGEANU

J

Una din staţiunile de altitudine — Păltinişul — solicitat din plin 
mai ales în sezonul de iarnă, a devenit nil numai centrul de desfă
şurare a unor importante competiţii sportive pe zăpadă, ci şi locul 

de agrement pentru un sfirşit de săptămînă

Consideraţii şi deziderate

M ir cea I/aida

CENUŞA
Nu ne  sfiim  a m ărtu ris i de la  bun  

în cep u t că, a trăg în d  a ten ţia  a su p ra  a- 
ces tu i volum , o facem  cu convingerea 
ca lită ţii sale lite ra re , care îl situează 
în tre  cele  m ai bune c ă r ţi de poezie a- 
p ă ru te  an u l trecu t, scrise  de au to ri t i 
n e ri. C artea  configurează cu  sigu ran ţă  
u n  u n iv e rs  sta to rn ic , o perspec tivă  p e r 
sona lă , s tîn d  dovadă m a tu re i chibzu in ţi 
a au to ru lu i — cunoscu t nouă d in p u 
b lica ţii a n te rio a re  în  rev iste  — de a 
rec îş tig a  ad ev ăra ta  m ăre ţie  even im en
tu lu i ed ito ria l. Spunem  aceasta, deoa
rece  co n ţin u tu l vo lum ulu i a tes tă  o ev i
den tă  respon sab ilita te  a  crea ţie i, în  con
tr a s t  cu  p rea  m u lţi tin e r i în  lite ra tu ră , 
c a re  se g răbesc spre 
n e m u rire  p rin  b i
n e făcă to a rea  gen e
ro z ita te  a  ed itu rilo r.
S ă fie oare . la  a u 
to ru l în  cauză, in 
f lu e n ţa  celei de a 
doua s tru c tu r i a 
p erso n a lită ţii sale, 
cea  de critic?

R em arcăm , de la
p rim u l co n tac t cu. 

vo lum ul lu i M ircea Vaida. o sigu ran ţă  
f ă ră  c r isp ă ri a  confesiunii lirice , in 
su b s tan ţa  căre ia  in tra re a  se face d in- 
tr-o  da tă , decis. O anum e o rdonare  pe 
sen su ri fundam en ta le  autorizează o de
f in iţie  lirică  esen ţială , izvorîtă  d in se
n in ă ta te a  in te lec tu a lă  a deciziei spre 
m arile  ad ev ăru ri, fă ră  convenţia  snobă 
a c ifru lu i fo rm al al v e rsu rilo r  co nstrîn - 
se  să n u  ex p rim e  nim ic, după cum  m ai 
în tîln im  la  congeneri ai au to ru lu i, sau  
c h ia r  m ai v îrstn ic i.

U n ita tea  volum ulu i şl p ro p rie ta tea  s ti
listică  a lim b aju lu i ne îndeam nă a r e 
com pune ca rtea  în  t succesiunea s tru c 
tu r ii  sale ciclice.

M ottoul că rţii avertizează asup ra  m an 
d a tu lu i te s ta m e n ta r  pe  ca re  p oetu l îl 
^împlineşte, sp re  dăinu ire  în  nespaţiile  
veşn iciei: „Sub vasul ta tă lu i m eu , / O 
piatră  s-a desprins şi a căzut în  gol, t 
A ştept . . . am  toată veşnicia  înain te. I 
A ceastă  v ia ţă  aruncată in fin itu lu i sín t 
eu “. Caracterul, reflex iv  al p a rtid e i li
rice  se însum ează la scara  d iversită ţii 
tem atice  şi a u n ită ţii to n u lu i de g ra 
v ita te  lău n tr ic ă .

Ciclul Cenuşa verde  ne in troduce  în 
v a tra  un e i germ inaţii lirice  blagiene, în  
c a re  aco rd u rile  izvorăsc d in m em oria 
m itică  a  p ăm în tu lu i („Clăile s ín t stupe  
de fin , I Cenuşa m orţilo r care s-au  
fă c u t flo r i“) şi d in  a tm osfera b izan tină  
(h ieratism  naiv , epic) a cugetu lu i: 
„In claia de f in  de pe D ălim an J E 
lum ina  s fîn tu lu i loan, / In  claia de f in  
de pe R arău  / E fin u l A lexandru lu i, 
fra te le  m eu , /  Voi m erge acolo şi nu -l 
v o i găsi, / L -au m in ca t oile peste z i, / 
Şi-a  răsărit pe m u n te le  vec in  / Unde-a  
s tr în s  D um nezeu  m ac şi pelin".

A utoru l este  a ici un v inovat al m arii 
sen sib ilită ţi ardelene , în  tra d iţia  tr ib u 
n ilo r  d re p ţi  ai poem elor M unţilo r A pu
seni. E x is tă  o vocaţie  a p a rte  a top irii 
m işcă rilo r  f ir i i  em oţionale  în  sim bolice 
scene  n a ra tiv e , su g e ra te  în  m an iera  
n a iv ă  şi la rg  re flex iv ă  a m eşte rilo r a- 
non im i. E fectu l a lto irii unei cu ltu r i a- 
sld u e  pe tră in ic ia  un e i sen sib ilită ţi n a 
tiv e  l-a  condus pe  p o e t sp re  izvoarele 
o rig in a re  ale poeziei, la  s tă rile  n ed ife
re n ţia te  a le  su fle tu lu i a f la t în  b e a titu 
d in ea  e lan u rilo r  genuine. Aici, m area  
ap ro p ie re  care  se im pune este  cea a 
sp ir itu lu i arghezian , p recum  în  acest 
fra g m e n t de N irvană  d ecu p a t p arcă  d in 
a tm o sfe ra  C întării om ului: „ A tunci p lu 
t i  d in  depărtări u n  zv o n  f C în ta  în  
m u n ţi  d in  tu ln ic  Ion, / De vra ja  lui în

VERDE
nopţile  tîrz ii f Jucară v ipere le -n  stîn- 
cării, I Şi a sărit d in  som n  'ca ars cu  
focu l / Din v îr fu l  m u n te lu i gem înd , 
sfîn tocu l. / Rupse d in  m ăru l pădureţ 
vreo  două poam e  / Şi-a în ţe les că îi e 
dor şi foam e. / El coborî în  sa tu l de 
ciobani. / Lipsise două m ii de a n i . . .".

Ciclul Fata de lu t  — o ob iectivare a 
poetu lu i în  ipostaze lirice , g rav în d  d i
v ers  în  ju ru l un u i m otiv  n im bat, în n o 
b ila t — cel al crea ţie i. A u to r şi sta tu ie  
se îm preună peren  în  acelaşi s ă ru t al 
crea ţie i; „Fata de lu t“ se reliefează  sub 
m uşcă tu ra  claltei, d in  in e r ţia  in ex p re 
sivă a m ate ria lu lu i. A u to ru l se regă
seşte în  sp lendoarea  u n u i peisaj o rîn - 

d u it după se tea  de 
arm on ie  şi p u rita te  
a su fle tu lu i. In  a- 
cest fe l, c re a ţia  de
v ine o con top ire  o r
ganică cu tă r îm u l 
orfic  „unde cîn tă  / 
S u fle te le  călătoare  
în  c iocîrlii“, ca o 
plon jare in  ,vra jă , / 
„şi auzind  chem area  
eflu v iilo r  grele  /  Se  

aruncă pe fereastră  în  ceru l p lin  cu  
ste le“. In tre  p iese antologice, o b iju 
te r ie  de fam ilie: Sub gene negre.

„Viziunile“ se clădesc pe  acelaşi cod 
personal al sensib ilită ţii, cu  o te n tă  sp re  
baladescul etic, am in tind  pe  undeva o 
d isim ulare a fabulei.

Ciclul P rofiluri ev ită  frum os te n ta  po
sib ilă  a sclerozei liv reşti, re făc în d  liric  
m otive cu ltu ra le . Poeziile au  u n  fa r
m ec aparte , izvo rît d in tr-u n  sens um a- 
n îzan t, ca un  fe l de re ifica re  a p oetu 
lu i în  ipostazele su fle tu lu i său h răn it 
d in  v ia ţa  cărţilo r. „Poan ta“ încheie  aici 
careul, m agic d in care  poetu l n u  poate 
ieşi. In  asta  constă  fo rţa  lui.

T ITU  POPESCU

Manifestări 
culturale la 
Ocna Sibiului

0  Vineri seara, in sala festivă a 
staţiunii balneare din Ocna Sibiului 
a avut loc o expunere pe tema „Via
ţa femeii In România socialistă*. E- 
levii liceului din localitate au ofe
rit, apoi, celor peste 200 de parti
cipante, un frumos program artistic.

0  Aseară în sala Casei de cultură 
pionierii şi şcolarii s-au intîlnit în 
cadrul de veselie oferit de un „Car* 
naval al pionierilor şi şcolarilor*.

0  Pe aceeaşi scenă, astăzi, va fi 
prezentată piesa „Piatra din casă" 
de Vasile Alecsandri, spectacol pre
gătit de elevii liceului din localitate.

REDUCERI 
DE PRETURI LA 
UNELE BUNURI 

DE LARG CONSUM
Printr-o hotărire a Consiliului 

de Miniştri s-a stabilit ca înce- 
pînd cu data de 23 februarie a.c., 
să fie reduse preţurile de vfnzare 
cti amănuntul, în medie cu 27 ia 
sută, la ţesăturile şi confecţiile 
tip tercot şi tercot caşerat, şi cu 
17 la sută la ciorapii din fire re- 
lon, pentru femei.

Ca urmare, preţul unei cămăşi 
din tercot „Lux" pentru bărbaţi 
se reduce de la 126 lei la 97 lei, 
la ţesătura tercot albită („Vuco- 
va") de 80 cm lăţime, de la 32 
lei la 24,50 lei metrul; iar la Im
permeabile din tercot („Oreste") 
pentru femei, de la 507 lei la 399 
lei bucata. La ciorapii din fire 
subţiri, fără dungă, preţul se re
duce de la 20 lei la 15,50 lei pe
rechea, la ciorapii din fire fine, 
fără dungă, de la 32 la 23 lei pe
rechea etc.

Au fost luate măsuri ca maga
zinele să fie aprovizionate cu 
cantităţi mult mai mari şi într-o 
gamă largă cu mărfurile al căror 
preţ- cu amănuntul a fost redus.

Ţesăturile şi confecţiile care 
fac obiectul reducerii preturilor 
prezintă o serie de avantaje: sínt 
de calitate superioară şi au re
zistenţă la purtat, nu se şifonea
ză, se spală uşor şi nu trebuie 
să fie călcate.

Scăderea preţului de vînzare la 
aceste produse este o consecinţă 
directă a dezvoltării industriei de 
fire şi fibre chimice şi a redu
cerii preţului de cost.

Reducerile de preturi la arti
colele de mai sus aduc popu
laţiei o economie anuală de circa 
160 milioane lei.

Panoramic
competiţlonal

FOTBAL — Sibiu: Stadion Voinţa, 
ora 12,00, C.S.M. Sibiu — Metróm 
Braşov (partidă amicală).

HANDBAL ■— Sibiu: sala Armatei 
(str. Ştefan cel Mare) cu începere 
de la ora 9.00, Textila II Cisnădie
— Voinţa Sibiu; A.S.A. Sibiu — 
Voinţa Agnita; Automecanica Me
diaş — Voinţa Mediaş (campionat 
judeţean masculin); sala Armatei 
(str, Lomonosov), cu începere de la 
ora 9,00: C.S.M. II Sibiu — Voinţa 
Sibiu; Record Mediaş — Steaua ro
şie Sibiu; Firul roşu Tălmaciu — 
Tricotajul Agnita (campionat jude
ţean feminin).

SCHI — Păltiniş: pirtia Onceştl, 
disputarea fazei de zonă a campio
natului republican de juniori cu par
ticiparea reprezentanţilor judeţelor 
Vîlcea, Hunedoara, Braşov, Car«»- 
Severin, Ploieşti şi Sibiu.

VOLEI — SIBIU: sala Agricola, 
ora 11,30, Liceul agricol — Liceul 
Miercurea Sibiului (f) şi sala Şcolii 
sportive, ora 10,30, Şcoala sportivă 
Sibiu — Şcoala sportivă Braşov (f)
— divizie şcolară.

GIMNASTICA — Sibiu: sala Şco- 
iii sportive (str. Independentei nr. 
1), ora 8,00, întreceri in cadrul cam
pionatului republican ai şcolilor ge
nerale — individual şi pe echipe — 
etapa de zonă, masculin şi feminin, 
cu participarea reprezentativelor ju
deţelor Covasna, Braşov, Dolj, Dîm
boviţa, Argeş, Vîlcea, Teleorman şi 
Sibiu.

BASCHET — Sibiu: sala Şcolii 
sportive, ora 9,00, Şcoala sportivă 
Sibiu — Şcoala sportivă Deva (f); 
ora 12,00, Şcoala sportivă Sibiu — 
Şcoala sportivă Tg. Mureş (m) — 
divizie şcolară.

(Urmare din pag. X)
reţeaua sătească a judeţului), consi
derăm că, li viitoarea ediţie, tre
buie asigurate tuturor unităţilor 
condiţiile optime pentru cuprinde
rea în festival, lărgind astfel sfera 
de influenţă estetică a evenimentu
lui. Dar, bineînţeles, aceasta'nu se 
poate realiza decit cu aportul ple
nar al aşezămîntului cultural care 
este obligat să polarizeze toate ac
ţiunile cultural-educative din peri
metrul aşezării, ca acţiuni proprii, 
specifice.

Din vizitele făcute, în perioada 
festivalului, la unele cinematografe 
săteşti, din discuţiile purtate cu 
spectatorii frecvenţi ai acestora, din 
consultările avute cu organizatorii 
şi îndrumătorii festivalului, cu con
ducerea Oficiului cinematografic 
judeţean, am desprins aspecte care 
reflectă indubitabil contribuţia aşe
zământului în găzduirea festivalului 
prin asigurarea, sau nu, a celor mai 
bune condiţii desfăşurării acestuia, 
pentru a-i imprima preponderenţă 
în viaţa aşezării.

Dacă aşezăminte ca acelea din 
Răşinari, Miercurea Sibiului, Cris
tian, Axente Sever, Slimnic, No- 
crich, Alţîna, Birghiş, Arpaş, Mer- 
ghindeal, Byădeni, Boarta, Agîrbi- 
ci, Tîrnava, Boita, Turnu Roşu, 
Jina au onorat creator funcţia de 
gazdă, altele ca cele din Metiş, 
Bruiu, Ruja, Iacobeni, Marpod, Hos- 
man, Şeica Mare, Sălişte, Orlat, Sadu, 
Avrig, Cîrţa, Főpiaca, Loamneş, A- 
poldu de Jos, Ludoş, Păuca, Tilişca 
nu au îmbrăţişat responsabil acţiu
nea, îngreunînd buna ei desfăşurare, 
deşi au primit îndrumări ferme de 
la organul judeţean pentru cultură 
şi artă, încă de la declanşarea festi
valului. Deşi, în numărul din 18 de
cembrie 1969 al ziarului, am vorbit 
despre sarcinile aşezămintelor de cul
tură în sprijinirea festivalului, mul- 
1 e din acestea au suspendat arbitrar 
reprezentaţii, au anulat matinee 
duminicale pentru elevi, la care nu 
au asigurat mobilizarea cu sprijinul 
conducătorilor unităţilor şcolare 
respective. Desigur că responsabi
litatea slabei preocupări, in unele 
localităţi, revine şi şefilor de sec
toare cinematografice: Ladislau 
Toth — Sibiu, Martin Fielk —

Ecoul unei vi
brante chemări 
la întrecere
tl r mure din pag I)
Iei. în acest fel se va putea asigura 
sporirea veniturilor fiecărui membru 
cooperator cu cel puţin 10 la sută.

Pornind de la realizările obţinute 
în anul trecut, şi ţăranii cooperatori 
din Miercurea Sibiului au ajuns la 
concluzia că mai există suiiciente 
rezerve de sporire a producţiei. Pe 
acest temei ei s-au angajat ca in a- 
cest an, acordind o atenţie deosebită 
organizării superioare a muncii în 
toate sectoarele productive, să de
păşească producţiile planificate. Ast
fel, se vor realiza în plus 45 000 kg 
cartofi, 36 000 kg grîu, 7 000 kg orz 
şi 30 000 kg legume. De asemenea, 
producţia de lapte de vacă va fi de
păşită cu 15 000 litri, iar cea de lap
te de oaie — cu 2 000 litri. Îşi vor 
spori totodată contribuţia la fondul 
centralizat al statului cu 10 000 kg 
grîu, 10 000 kg cartofi şi 15 000 kg le
gume.

Aceleaşi angajamente şi-au luat şi 
cooperatorii din Bogatul Român. Ei 
vor livra In plus la fondul de stat 
34 000 kg porumb boabe, 40 000 kg 
grîu, 3 000 kg orz şi 1 300 kg carne 
peste sarcinile ce şi le-au prevăzut. 
Pentru realizarea acestor indicatori 
vor fi întreprinse o serie de acţiuni 
privind fertilizarea mai accentuată a 
solului, asigurarea unor seminţe de 
mare productivitate, îngrijirea semă
năturilor de toamnă etc.

Am ilustrat doar cîteva dip mul
titudinea cifrelor şi a măsurilor ce 
stau la baza lor. Ele vin să ateste 
un fapt esenţial şi anume că vibran
ta chemare la întrecere a moşnenilor 
a stîrnit pretutindeni un viu interes.

Agnita, Vasile Răceanu — Me
diaş, ca şi operatorilor loan Fu- 
lea — Avrig, loan Albu — A- 
poldu de Jos, Gheorghe Mihu 
— Jina, Ion Sireanu — Biertan, Va
sile Cristea — Micăsasa, Zaharia Or- 
landea — Şeica Mare, care au tratat 
cu îngăduinţă şi superficialitate obli
gaţia organizării şi îndrumării. A- 
ceasta se împleteşte, în aceste cazuri, 
cu slaba preocupare a organelor lo
cale sau a operatorilor.

Fără îndoială că dinamica acţiunii 
o asigură filmul însuşi, dar nu pot 
fi ignorate publicitatea, reclama, 
popularizarea, organizarea, toate 
convergînd spre ideea de sărbă
toare a filmului. Demonstraţia 
au făcut-o — în sens pozitiv — 
şefi de sectoare ca Emílián Gea
nă şi Dumitru Popa — Mediaş, 
Alexandru Guşe, Robert Kro
ner şi Marcel Hoza —Sibiu— ca
re nu au precupeţit eforturi şi dă
ruiri, asigurînd realizarea indicilor 
de plan, ritmicitatea şi buna circu
laţie a filmelor în reţea. De ase
menea, multi operatori conjugînd 
eforturi, avînd initiative, asigu
rînd permanenta legătură cu con
ducerea aşezămîntului au obţinut 
rezultate meritorii, oglindite şi in 
cifrele realizărilor.

Nu putem încheia aceste rînduri 
fără a menţiona contribuţia tehnicia
nului Wilhelm Lerch, de la atelierul 
tehnic al oficiului, care, cu prompti
tudine şi pricepere, a eliminat de 
fiecare dată, cînd a fost cazul, de
fecţiunile tehnice în funcţionarea a- 
paratelor de proiecţie de la unităţi.

Precum, păstrăm cu satisfacţie în 
memorie portretul şoferului Simion 
Hutter care, zi şi noapte, prin ploaie,
vînt, viscol, a asigurat, cu autoduba 
sa, atît transportul filmelor de la o 
unitate la alta cît şi popularizarea 
acestora prin staţia de amplificare 
montată pe maşină, în flecare lo
calitate pe care o vizita.

Dacă ne-am îngăduit aprecierile 
de mai sus este deoarece considerăm 
necesar ca Oficiul cinematografic 
judeţean să analizeze temeinic în
tregul aparat tehnic-organizatoric 
din reţea, pentru a evita în viitoa
rele ediţii deficienţele semnalate, 
multe din ele şi multe din numele 
consemnate aici făcînd obiectul dis
cuţiilor şi pe marginea ediţiei an
terioare. Este, credem noi, necesară 
verificarea calificării operatorilor, a 
aparatajului de proiecţie, a relaţiilor 
unităţii cinematografice cu aşeză- 
mîntul sătesc care le găzduieşte, a- 
cesta fiind încă tributar obişnuinţei 
conform căreia căminul cultural 
manifesta preocupări sumare in 
viaţa satului.

Şi, poate, este momentul ca Ofi
ciul cinematografic al judeţului 
nostru să primească autonomie 
funcţională (organizatoric-financia- 
ră), cunoscut fiind faptul că uni
tatea noastră cinematografică se nu
mără printre cele 11 judeţe care a- 
sigură realizarea a peste zece mi
lioane lei anual. Rezultatele pozitive 
obţinute în ultimele două ediţii, 
organizate de la înfiinţarea sa, 
sínt o certitudine demnă de luat 
în seamă, în sprijinul acestei Idei,

Staţia de utilaje Braşov
secţia  aufoutilaje Sibiu

ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:
— 50 conducători auto cu drept de conducere 

pentru maşini autobasculante
— 10 mecanici auto, categoria 3— 6
— 3 electricieni auto, categoria 3— 6
— 10 mecanici utilaje grele, categoria 3— 6
— 2 strungari în fier, categoria 3— 6
— 2 forjori auto (pentru arcuri), categoria 3— 6
— 5 gresori maşini auto şi utilaje
— 2 tinichigii auto, categoria 3— 6
— 2 vopsitori auto, categoria 3— 6
— 2 tapiţeri auto, categoria 3—5
— 3 paznici parc auto.
Categoriile sínt în noul sistem de salarizare.

Cei care doresc să se angajeze se pot adresa la sediul 
secţiei autoutilaje, str. Alba Iulia nr. 40, Sibiu, telefon 
2 10 66 (şoseaua spre Turnişof).

La depozitul de combustibil Tălmaciu, printr-o aprovi
zionare bună, a intrat în anul 1970 un stoc de lemne 
pentru foc A plus B de 310 tone, lemn uscat şi bine 
conservat.
De asemeni se găsesc de vînzare în fiecare zi, deşeuri 
din fag cu preţul de 150 lei/tonă, în cantităţi foarte 
mari. Aceste deşeuri pină la data de 1 martie a.c. se 
vînd direct din Fabrica de cherestea Tălmaciu, fără în
locuitori (cărbuni). După 1 martie 1970 se aplică Ord. 
M.E.F.—D.G.A.D. nr. 6265/10 X 1968, adică la aceste 
deşeuri se aplică cota de cărbuni de 15°/o.
Cei interesaţi se pot aproviziona atît cu lemne A plus 
B (metri steri), butuci, cît şi cu deşeuri.

Uzina mecanică Mfrşa
’ANGAJEAZĂ:

— ingineri
— tehnicieni constructori
— strungari
— lăcătuşi
— sudori
— sculeri matriţeri
— macaragii
— muncitori necalificaţi pentru investiţii.

Informaţii suplimentare se pot lua la serviciul personal 
«din uzină, telefon 1 91 05, interior 102.

Cronica literară
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TIMPUL
Vreme frumoasă, dar rece noap

tea. Cerul va fi variabil, mai mult 
senin. Vîntul va sufla slab din sec
torul sud-estic. Temperaturile mi
nime vor fi cuprinse între minus 
12 şi minus 8 grade,- iar cele 
maxime vor oscila Intre minus 2 
şi plus 1 grad.

CINEMA
SIBILI: PACEA: Valea păpuşilor

(orele 9,00; 12,00; 15,00; 18,00;
21,p0); ARTA: Ce s-a întîmplat cu 
Baby Jane (orele 9,30: 12,00; 15.30; 
18,00; 20,30); TINERETULUI; lu 
pii albi (orele 10,00; 12,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30); 7 NOIEM-’ 
BRIE: Drumul spre Saturn şi Sfii-; 
situl Saturnului (orele 10,00; 14,0°;' 
Í7.00; 20,00); INDEPENDENŢA:
Morţii rămîn tineri (orele 11,0; 
14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Bătălie 
pentru Roma, seriile I si II (orele 
9,00; 13,00; 16,30; 20,00); TINE
RETULUI: Lupii albi (orele 10,00; 
10,80; 18,30; 20,30); JţJNIREA; O

noapte furtunoasă (orele 10,00; 
16.00; 18,00 şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Stelele 
din Eger, seriile I si II (orele 11,00; 
14,00; 17,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Apele primă
verii (orele 10,00; 16,00; 18,00 şi 
20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: He- 
publica Skid (orele 17,00 şi 19,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Aruncaţi banca în aer (orele 16,00;
18.00 şi 20,00).

BAZNA BÄI: Soarele vagabon
zilor (orele 17,00 si 19,00).

OCNA SIBIULUI: Crima din pă
dure (orele 17,00 şi 19,00).

ÁPOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Asasinatul s-a comis luni (orele
17.00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE
8,15 Deschiderea emisiunii. 

Teleşcoală. Matematică 
anul I, licee de specialitate. 

8,45 Matineu duminical pentru 
copii şi tineretul şcolar.

10.15 Ora satului.
11.15 Emisiune pentru copii. 

Interviziune.
11.55 Anunţuri — publicitate.
12.00 De strajă patriei.

6 Martie 1945—1970.
12.35 Emisiune în limba maghiară
13.35 închiderea emisiunii de di

mineaţă.
16,30 Deschiderea emisiunii de 

după-amiază. Film serial: 
Rîul întunecat (VI).

17.15 Realitatea ilustrată.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.15 Campionatul mondial de ho

chei — grupa C. 
(Transmisiune directă de la 
Galaţi). Austria—Italia.

20.15 Noutăţi cinematografice.
20.25 Şi oamenii privesc Luna.
20.35 Varietăţi, varietăţi.
22,05 Filmul Profetul. Producţie a 

studiourilor Barrandov.
22.25 Recital Udo Jürgens.
22,45 Telejurnalul de noapte.
22.55 Publicitate.
23.00 Telesport.
23.15 închiderea emisiunii.Cadru din filmul Morţii rămîn tineri

Uzina de piese auto Sibiu \
angajează de urgenţă: ţ

— STRUNGARI şi FREZORI j
— 2 MAŞINIŞTI PENTRU POD RULANT j

(macaragii). >

Cooperativa „Igiena“ Sibiu
ANGAJEAZĂ URGENT:

— vitrineri-decoratori
— cosmeticiene
— muncitoare necălificate pentru lucrări gos

podăreşti la domiciliul clienţilor.
Informaţii la sediul cooperativei din Piaţa Unirii nr. 4.

M I C A  P U B L I C I T A T E
Pierdut diplomă absolvire a şcolii medii nr. 253 926, din 5 iulie 1963, 

eliberată de şcoala medie „Horia, Cloşca şi Crişan“, Alba Iulia. O declar 
nulă.

Sibiu, ultracentral, cameră demisol extindere posibilă, schimb per
soană vîrstnică, familie. Informaţii, str. Cetăţii nr. 28.

Vînd motor de tăiat lemne, Diesel 8/10 cu motorină. Sibiu, telefon 
2 34 19.
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CONSTITUIREA ACADEMIEI 
DE ŞTIINJE SOCIALE Şl POLITICE 

A REPUBLICII SOCIALISTE ROMÂNIA
Comitetului Central 

a l Partidului Comunist Român, 
tovarăşului Nicolae Ceauşescu

Participanţii Ia adunarea de constituire a Aca
demiei de Ştiinţe Sociale şi Politice a Republicii 
Socialiste România adresează Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român, dumneavoastră per
sonal, iubite tovarăşe Nicolae Ceauşescu, un fier
binte salut şi îşi exprimă sentimentele lor de adîn- 
că recunoştinţă pentru preocuparea pe care o ma
nifestaţi faţă de ştiinţele sociale şi politice, preo
cupare ce-şi găseşte încă o expresie în crearea 
acestui nou for ştiinţific al ţării.

Sîntem conştienţi de înalta răspundere ce ne 
revine nouă, tuturor celor ce lucrează în domeniul 
ştiinţelor sociale şi politice şi avem ferma con
vingere că înfiinţarea Academiei de Ştiinţe Sociale 
şi Politice va constitui un moment de seamă In'* 
eforturile îndreptate spre ridicarea nivelului cer
cetării ştiinţifice în acest important sector de acti
vitate. Ne angajăm cu toate forţele să răspundem 
marilor sarcini trasate de partid, să milităm pentru 
sporirea contribuţiei ştiinţelor sociaie la progresul 
economiei, ştiinţei şi culturii, la dezvoltarea con
ştiinţei socialiste a maselor, la dezvoltarea generală 
a societăţii socialiste. întreaga noastră activitate 
se va inspira statornic din realităţile vieţii, va ur
mări să descifreze şi să interpreteze fenomenele 
noi, să generalizeze experienţa transformării socie
tăţii pe calea socialismului, să se încadreze organic 
în eforturile oamenilor muncii pentru propăşirea 
patriei, pentru făurirea unui înalt grad de civili
zaţie materială şi spirituală a poporului nostru.

Pentru noi toţi este un exemplu însufleţitor sti
lul în care Partidul Comunist Român, conducerea 
sa abordează şi rezolvă marile şi complexele pro
bleme pe care le ridică procesul făuririi noii orîn- 
duiri sociale, spiritul novator pe care-1 promovează 
cu consecvenţă în viaţa economică şi politică, cul
turală, ştiinţifică şi ideologică a ţării, contribuind 
prin acestea la îmbogăţirea tezaurului marxism- 
leninismului. Slujitorii ştiinţelor sociale şi poli
tice găsesc în cuvmtările dumneavoastră, tova
răşe secretar general, în lucrările dumneavoastră 
teoretice care dau răspuns problemelor arzătoare 
ale dezvoltării societăţii noastre, problemelor so- 
cial-politice ale lumii contemporane, un înalt model

de analiză creatoare a fenomenelor, de Îndrăzneală, 
şi originalitate în gîndire.

Sîntem hotărîţi să ne Însuşim şi să Încetăţenim 
spiritul creator, propriu activităţii conducerii parti
dului, în întreaga noastră muncă, să lichidăm orice 
manifestări de superficialitate, de închistare şi ri
giditate în cercetarea şi predarea ştiinţelor sociale, 
să ridicăm investigarea realităţilor la nivelul cerin
ţelor societăţii noastre, al exigenţelor partidului co
munist.

Desfăşurîndu-şi activitatea sub conducerea di
rectă a Comitetului Central al Partidului Comunist 
Român, Academia de Ştiinţe Sociale şi Politice va 
milita neobosit pentru promovarea concepţiei ma- 
terialist-dialectice( în întreaga muncă de cercetare, 
va participa activ la confruntările de idei ce au 
loc pe plan internaţional, va adopta o atitudine 
combativă, de pe platforma ideologiei marxist- 
leniniste împotriva concepţiilor retrograde, idea
liste, antiştiinţifice, împotriva ideologiei burgheze. 
Academia noastră se angajează să-şi aducă contri
buţia la întreaga activitate politico-ideologică des
făşurată de Partidul Comunist Român, la înfăp
tuirea politicii sale interne şi externe, la edificarea 
societăţii socialiste multilateral dezvoltate.

Spiritul în care s-au ' desfăşurat lucrările Adu
nării de constituire a Academiei, dezbaterile ample 
purtate în legătură cu orientarea şi organizarea 
activităţii ei oferă garanţia că noul cadru instituţio
nal va determina o puternică emulaţie în rîndul 
oamenilor de ştiinţă, al cadrelor didactice, va gene
ra un climat prielnic pentru manifestarea largă şi 
valorificarea rodnică a capacităţii creatoare a tu
turor lucrătorilor din domeniul ştiinţelor sociale şi 
politice.

Dînd încă o data expresie satisfacţiei faţă de grija 
şi preţuirea pe care Comitetul Central al partidului 
nostru, dumneavoastră personal, stimate tovarăşe 
Nicolae Ceauşescu, le acordaţi cercetării din do
meniul ştiinţelor sociale şi politice, vă asigurăm că 
vom munci cu abnegaţie, alături de întregul popor, 
pentru îndeplinirea programului adoptat de Con
gresul al X-lea al Partidului Comunist Român, pen
tru a contribui tot mai activ la înflorirea patriei 
noastre, România socialistă.

(Urmare din pag. I)

noii Academii este un act de gra
titudine şi de profundă preţuire a 
prodigioasei sale activităţi in aceas
tă direcţie.

Primită cu aplauze puternice şi 
ovaţii, propunerea a fost însuşită de 
întreaga adunare, care, exprimînd 
poziţia tuturor oamenilor de ştiinţă 
din tara noastră, a ales cu entuziasm 
şi în unanimitate ca preşedinte de 
onoare al Academiei de Ştiinţe So
ciale şi Politice, pe tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, secretarul general al Par
tidului Comunist Român.

Adunarea generală a însărcinat 
prezidiul să informeze pe tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu de dorinţa ei, so- 
licitîndu-1 totodată să accepte func
ţia de preşedinte de onoare al nou
lui for ştiinţific.

In continuarea lucrărilor, a fost a- 
les în unanimitate, ca preşedinte ac
tiv al Academiei, tovarăşul Miron 
Constantinescu. In prezidiul Acade
miei, au fost aleşi: Ladislau Banyai, 
Ion Ceterchi, Constantin Daicoviciu, 
Zoe Dumitrescu-Buşulenga, Roman 
Moldovan, Constantin Vlad şi Ştefan

Voicu — vicepreşedinţi; Constantin 
lonescu — secretar general; Tudor 
Bugnariu, Alexandru Dima, Emilian 
Dobrescu, Ernest Gall, Carol Göllner, 
Constantin Ionescu-Gulian, Athanase 
Joja, Mircea Maliţa, Mircea Petrescu- 
Dîmboviţa, Ion Popescu-Puţuri — 
membri.

Din prezidiu fac parte, de. aseme
nea, potrivit Statutului, preşedinţii 
celor opt secţii ale Academiei: A- 
lexandru Bîrlădeanu — secţia de şti
inţe economice; Dumitru Ghişe —• 
secţia de filozofie şi logică; Ştefan 
Ştefănescu — secţia de istorie şi ar
heologie; Janoş Demeter — secţia de 
ştiinţe juridice; Valter Roman — 
secţia de ştiinţe politice; Alexandru 
Roşea — secţia de psihologie şi pe
dagogie; Henri Stahl — secţia de so
ciologie; Ion Frunzetti — secţia de 
teoria şi istoria artei şi literaturii.

In numele prezidiului şi al său 
personal, tovarăşul Miron Constan
tinescu a exprimat conducerii parti
dului, Adunării generale pro
funda mulţumire şi recunoştinţă 
pentru încrederea acordată. Relevînd 
că Academia trebuie să fie o insti

tuţie de lucru dinamică, activă care 
să realizeze în cele mai bune con
diţii sarcinile trasate de Comitetul 
Central al partidului, vorbitorul a 
exprimat angajamentul prezidiului de 
a desfăşura o activitate susţinută, te
meinic organizată pentru a asigura 
îndeplinirea menirii de înaltă răspun
dere a Academiei de Ştiinţe Sociale 
şi Politice.

Intr-o atmosferă de puternic entu
ziasm, participanţii la adunare au a- 
dresat Comitetului Central al Parti
dului Comunist Român, tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu, o scrisoare în ca
re aceştia îşi exprimă hotărîrea fer
mă de a contribui cu toate puterile 
la uriaşa activitate pe care poporul, 
condus de partid, o desfăşoară pen
tru înflorirea României socialiste.

în încheiere, tovarăşul Paul Nicu- 
lescu-Mizil a apreciat rezultatele rod
nice ale lucrărilor Adunării generale 
a Academiei de Ştiinţe Sociale şi 
Politice şi a urat succes deplin con
ducerii şi tuturor membrilor Acade
miei în munca pe tărîmul dezvoltă
rii gîndirii social-politlce din patria 
noastră.

HOTĂRÎREA consiliului oe m iniştri
(Urmare din pag. I)

dului pentru nerealizafea unui in
dicator neputînd fi mai mare de 15 
la sută.

In vederea stimulării fiecărui co
lectiv în îndeplinirea şi depăşirea 
planului, hotărîrea dă dreptul acor
dării de premii din beneficiile rea
lizate şi unităţilor cu gestiune eco
nomică internă, care urmăresc şi e- 
videnţiază distinct rezultatele acti
vităţii proprii, independent de re
zultatele centralei, combinatului sau 
grupului de uzine de care aparţin.

Salariaţii centralelor industriale, ai 
celorlalte organizaţii economice cu 
statut de centrală,, ai ministerelor 
şi ai altor organe centrale economice 
beneficiază de premii în raport cu 
rezultatele obţinute pe ansamblul 
organizaţiei economice respective. 
Salariaţii acestor organizaţii vor fi 
cointeresaţi şi pe această cale să dea 
tot sprijinul unităţilor subordonate 
şi să-şi sporească preocuparea pen
tru creşterea eficienţei economice.

Hotărîrea Consiliului de Miniştri 
prevede posibilitatea stimulării prin 
.premii şi în cursul anului a salaria
ţilor care obţin realizări deosebite 
în muncă. In acest scop, unităţile 
pot utiliza un sfert din fondul total 
de premii din beneficii.

Cea mai mare parte a fondului de 
premiere, respectiv 75 la sută, se re
partizează la sfîrşitul anului tuturor 
salariaţilor, muncitori, personal de 
conducere, tehnic, economic şi ad
ministrativ, proporţional cu salariul 
tarifar realizat şi timpul efectiv lu
crat. Salariaţii care obţin realizări 
deosebite în muncă, într-un an, vor 
putea obţine premii din beneficii de 
pînă la trei salarii tarifare lunare 
de încadrare.

'  Conducerile unităţilor au dreptul 
să reducă sau chiar să nu acorde 
premiu angajaţilor care prin defi
cienţele din activitatea lor sau prin 
abateri disciplinare au influenţat ne
gativ realizarea sarcinilor de produc
ţie.

In afara premiilor din beneficii, 
hotărîrea prevede că se mai pot a- 
corda premii în cursul anului pentru 
realizarea de economii de materiale 

. şi de forţă de muncă. Premiile se a- 
cordă pentru economii de materii 
prime, auxiliare, combustibil şi e- 
nergie, obţinute prin reducerea con
sumurilor normate, a pierderilor sau 
rebuturilor tehnologice, a cotelor ad
mise de deşeuri etc. De asemenea, 
se pot acorda premii pentru econo
miile realizate prin prelungirea du
ratei normate de funcţionare a unor 
instalaţii sau utilaje.

Premiile se acordă, de regulă, 
muncitorilor de la locurile de muncă 
unde s-au realizat economiile respec
tive. Pot beneficia de asemenea pre
mii şi cadrele tehnice care participă 
nemijlocit la conducerea şi realiza
rea procesului de producţie şi care 
au contribuit direct la obţinerea eco
nomiilor de materiale.

Premiile pentru economii de mate
riale se acordă dacă economiile ob
ţinute nu dăunează calităţii produ
selor, pot fi măsurate, se realizează 
faţă de normele de consum stabilite 
şi nu se depăşesc valoric normele de 
consum prevăzute pentru celelalte 
materiale utilizate la locul de muncă- 
respectiv.

De asemenea, salariaţii din sectoa
rele productive care contribuie la 
elaborarea sau aplicarea unor măsuri 
de îmbunătăţire a tehnologiei, de or
ganizare a producţiei etc., ce conduc 
la economii de forţă de muncă (prin

reducerea formaţiei de lucru, a tim
pului normat de muncă etc.), se 
premiază lunar, începînd de la data 
aplicării măsurii respective, în ra
port cu valoarea economiei de ma
noperă efectiv realizată în fiecare 
lună. Aceste premii se acordă cu 
condiţia ca aplicarea măsurilor res
pective să nu ducă la scăderea pro
ducţiei prevăzute a se realiza pe fie
care utilaj sau instalaţie şi să nu 
dăuneze calităţii produselor.

Prevederile hotărîrii se aplică în 
mod experimental începînd cu acti
vitatea anului 1970, la toate organi
zaţiile economice. Ţinînd seama de 
principiile prevăzute în actuala ho- 
tărîre, Consiliul de Miniştri urmează 
să aprobe reglementări cu privire la 
premierea din beneficii, adaptate 
specificului activităţii întreprinderi
lor agricole de stat, întreprinderilor 
pentru mecanizarea agriculturii, u- 
nităţilor de construcţii-montaj, de 
proiectare şi cercetare, de comerţ 
exterior.

Hotărîrea Consiliului de Miniştri 
recomandă Uniunii Cenîrale a Coo
perativelor Meşteşugăreşti şi Uniunii 
Centrale a Cooperativelor de Con
sum să aplice, în unităţile economice 
subordonate, principiile de premiere 
stabilite pentru întreaga economie, 
adaptate la specificul acestor orga
nizaţii.

Această nouă reglementare a «cor-, 
dării premiilor în unităţile economic# 
urmăreşte perfecţionarea sistemului 
de cointeresare materială a oameni
lor muncii în obţinerea unor rezul
tate cît mai bune în îndeplinirea sar
cinilor, constituind un important fac
tor mobilizator în creşterea eficien
ţei activităţii economice, condiţie e*. 
seaţială a ridicării continue a nive-l 
lului de trai. (Agerpres)

Fabrica „Dumbrava“ din cadrul Combinatului textil Cisnădie, 
Imagine din secţia filatură Acţiuni convergente

Succese în realizarea 
sarcinilor de plan

/. R. U. H .' Sibiu
Volumul producţiei marfă la sfîr

şitul primelor două decade ale lunii 
februarie, a fost realizat în procent 
de 68,4 Ia sută. In răstimpul ultimei 
decade colectivul de muncă sibian 
a înscris in graficul succeselor rea
lizarea a încă 4 încărcătoare cu bra
ţe frontale, 27 maşini circulare de 
spintecat pentru fabricile de lăzi, 
precum şi 28 tone de pînze fierăs
traie (circulare, gatere şi joagăre). 
De asemenea, s-a realizat o mare 
cantitate de piese de schimb pentru 
Combinatul de industrializare a lem
nului.

Ca urmare a unei bune aprovizi
onări cu materii prime şi materiale, 
cît şi a angajamentelor luate de fie
care muncitor, fabrica „Steaua roşie" 
din; Sibiu raportează realizarea pla
nului celei de a doua decade a lunii 
februarie în proporţie de 37,9 la su
tă. Desigur că aceasta se datoreşte 
şl îndeplinirii şi depăşirii ritmice a 
sarcinilor de plan de zi cu zi.

Producţia suplimentară realizată 
pentru export pe cele două decade 
ale lunii este în valoare de 278 mii 
Iei. In această direcţie s-a evidenţiat 
în mod deosebit colectivul secţiei de 
costume.

Fabrica
„Victoria"

Colectivul de muncitori, ingineri . 
şi tehnicieni ai fabricii sibiene „Vic
toria" şi-au depăşit sarcinile ce le-au 
revenit pe primele două decade din 
această lună, raportînd la producţia 
de zaharoase o realizare faţă de plan 
de 112 la sută la producţia fizică 
marfă. Aceasta reprezintă 42 tone 
produse zaharoase peste plan. In a- 
ceeaşi perioadă, au fost finalizate 10 
măsuri din planul M.T.O., punindu- 
se in funcţiune prin autoutilare un 
cernător dublu cu biele metalice, un 
malaxor pentru amestecat praful de 
copt şi un melc pentru ridicarea za
hărului la preparaţia de sirop.

Un eveniment 
muzical

Cunoscuta „Pasiunea după Ma
tei" (Matthäuspassion) de J. S. 
Bach va fi interpretată de corul 
„Bach" sub bagheta maestrului 
prof. Franz Xaver Dressier în 
sala Teatrului de stat din Sibiu 
în 23 şi 24 februarie la ora
19,30 (nu la 20,30 cum a fost 
publicat în ziarul „Hermannstä
dter Zeitung“). Ca solişti vor a- 
pare în faţa publicului sibian 
artişti recunoscuţi ca Emilia Pe- 
trescu, Martha Kessler, Anton 
Schlezak, Gheorghe Crăsnaru şl 
Bogdan Pancu. La orgă Christa 
Dressier.

„Steaua roşie"

Utilaj de înaltă tehnicitate
In cursul lunii ianuarie 1970, 

In cadrul uzinei „Independen
ţa" Sibiu s-a executat un „Ca
landru de îndoit tablă tip 
INDES“.

Proiectul a fost întocmit în 
cadrul serviciului constructor- 
şef de Maxim Nagy, iar exe
cuţia utilajului de către echi
pa condusă de Vasile Luca de 
la secţia mecanică II. Acest 
utilaj conţine 2 000 repere, are 
o greutate de 42 tone şi a fost 
realizat în cadrul acţiunii de 
autoutilare.

Din punct de vedere al per
formanţelor, se situează la ni
velul tehnicii mondiale. O ca
racteristică a utilajului este

posibilitatea dispunerii celor 
trei valturi pentru operaţia de 
preîndoire a capetelor table
lor, fapt ce duce la mărirea 
productivităţii muncii la ope
raţiile de îndoire. Utilajul poa
te fi folosit la confecţionarea 
virolelor din tablă de 20 mm 
grosime şi 3 m lungime.

Datorită faptului că un ase
menea utilaj nu s-a mai exe
cutat în ţară, fiind foarte so
licitat şi de către alte cazan- 
gerii, în viitor va fi executat 
şi pentru alţi beneficiari.

Ing. MARIN MIHAI

pentru sporirea 
eficientei economice
(Urmare din pag. I)

La ţesătoriile de stofe şi covoare, 
muncitorii au fost nevoiţi, în repeta
te rînduri, să-şi piardă ore în şir 
pentru a se aproviziona cu materii 
prime şi materiale. „A sosit timpul 
cînd muncitorii se vor întreba: cum 
e posibil ca atlţia ingineri, tehnici
eni, maiştri să nu fie capabili să re
zolve o dată pentru totdeauna pro
blema aprovizionării locurilor de 
muncă? — a spus directorul general 
Eleonora Nilca. Pină cînd să mai to
lerăm această lipsă, care, după cum 
bine ştiţi, a adus prejudicii serioase 
realizării ritmice a planului de pro
ducţie?"

In sfîrşit, o problemă pe marginea 
căreia s-au făcut serioase dezbateri 
a fost aceea a utilizării fondului de 
timp. In anul trecut uzina a realizat 
acest indicator în proporţie de numai 
89 la sută, situîndu-se cu mult sub 
nivelul celui stabilit de Comitetul 
judeţean de partid. Au fost semnala
te din nou cauzele care au determi
nat acest procent scăzut printre ca
re: întreruperile din cadrul schim

burilor, reparaţiile accidentale, lipsa 
unei ritmicităţi în aprovizionarea 
locurilor de muncă, învoirile, întîrzi» 
erile şi absenţele nemotivate. In cu- 
vîntul lor, Maria Buta, preşedinta 
comitetului sindicatului, Dorin Holer- 
ga, secretarul organizaţiei U.T.C., şi 
multi alţii, au arătat că trebuie în
treprinse unele măsuri concrete, ope
rative şi eficiente. Opinia colectivu
lui trebuie să-şi spună mai mult cu- 
vîntul asupra celor certaţi cu disci
plina.

Pentru înlăturarea neajunsurilor 
semnalate în anul trecut şi îndepli
nirea exemplară a planului şi a an
gajamentelor pe anul 1970, adunarea 
a aprobat un număr de 33 propuneri 
incluse în planul M.T.O., a căror e- 
ficientă economică depăşeşte suma 
de 3 milioane lei.

Dezbaterile fructuoase, pline de 
răspundere, din cadrul acestei adu
nări, au relevat pregnant hotărîrea 
colectivului de a-şi amplifica munca 
pentru îndeplinirea cantitativă şl ca
litativă a planului pe acest an, d« 
a ridica pe o nouă treaptă nivelul e» 
ficientei activităţii economice. ■

Alegerea profesiunii -
moment important 

în viaţa tinerilor
In momentul de faţă, în ţara noas

tră, fiecare om are posibilitatea să 
lucreze în acea ramură a producţiei 
materiale sau spirituale în care do
reşte. Multiplele necesităţi sociale 
fac faţă pe depljm ofertelor diversi
ficate, stînd în concordantă cu ele. 
De aceea, găsirea locului potrivit 
pentru orice individ este o cerinţă 
impusă de eficienţa socială.

Pentru a ne da seama cum se o- 
rientează şi cum sínt orientaţi tine
rii, încă de la primele începuturi, 
în alegerea viitoarei lor profesiuni, 
am iniţiat o anchetă, pe bază de 
chestionare, în rîndurile a trei cla
se a VIII-a de la 
o şcoală generală 
din judeţ. Fiind
că, în cele de mai 
jos, nu urmărim 
să evidenţiem sau 

. să punem în um
bră activitatea care 
se desfăşoară acolo, ci relevarea u- 
nor probleme generale, nu este ne
voie să numim şcoala.

Chestionarul nostru este compus 
din următoarele întrebări: 1. Ce do
riţi să faceţi după terminarea clasei 
a VIII-a? 2. Este dorinţa voastră, 
sau dorinţa părinţilor? 3. Cind v-aţi 
hotărît pentru acest drum? 4. Cu 
cine v-aţi sfătuit cînd aţi luat ho
tărîrea (cu profesorii, lata, mama, 
colegii, prietenii...)? 5. Părinţii ţin 
cont de dorinţa voastră? 6. Cum vă 
pregătiţi pentru a reuşi la exame
nul de admitere (prin meditaţii Ia 
şcoală, singuri, ajutaţi de cineva,..)? 
Sau consideraţi că este prea devre
me să începeţi deja o pregătire 
specială? 7. Credeţi că veţi face fa
ţă examenului de admitere?

Cei 79 de elevi chestionaţi au dat 
răspunsurile de mai jos. La între
barea numărul unu: 15 doresc să 
urmeze liceul (6 pedagogic, 4 teo
retic, 3 economic, 1 agricol, 1 e- 
nergetic), 52 vor să urmeze o şcoa
lă profesională (25 nu specifică pe 
care anume, 7 lăcătuşi, 6 croitori, 
5 electricieni, 3 coafori, 2 panto
fari, 1 ospătar, 1 strungar, l în in
dustria alimentară, 1 la tricotaje), 
2 vpr să urmeze o şcoală nespeci
ficată şi 6 nu s-au decis. Dorinţa 
(întrebarea numărul doi) este a: e- 
levilor (68), părinţilor (5). 6 sínt

Elevi ai centrului şcolar „7 No
iembrie“ Sibiu, anul II, în prac
tică la întreprindere cu spe

cialitatea tricotaje

nesiguri. Pentru alegerea noului 
drum (întrebarea numărul trei), e- 
levii s-au hotărît în clasa a: VII- 
a 37, VIII-a 27, Vl-a 5, V-a 4. Ei 
s-au sfătuit (întrebarea numărul 
patru) cu: părinţii 51, prietenii sau 
colegii 15, profesorii 4; nu s-au 
sfătuit cu nimeni 9. Părinţii (între
barea numărul cinci) ţin cont de 
dorinţa elevilor 67, nu tin cont 6, 
sínt indiferenţi 6. Elevii se pregă
tesc (întrebarea numărul şase) pen
tru admitere: singuri şi la medita
ţiile şcolare 59, singuri 14, ajutatl 
de cineva 6. Pregătirea încă de a- 
cum consideră că este necesară 66, 

că este prea de
vreme 10 şi că este 
prea tîrziu 3. A- 
supia probabilită
ţii reuşitei la exa
menul de admite
re: 41 „nu ştiu" sau 
„vor mai vedea" 

dacă reuşesc, 33 cred că vor face 
iată, iar 5 nu cred.

Din cele de mai sus se pot tra
ge o serie de concluzii:

Elevii sínt realişti în alegerea 
profesiunii. Profesiunile dorite sínt 
foarte diverse şi deci posibile. Ma
joritatea doresc să urmeze o şcoa
lă profesională. Numărul celor ne- 
decişi este relativ scăzut.

Alegerea profesiunii se face In 
primul rind datorită elevilor.

Ei se gîndesc, mai ales în clasa 
a VH-a, la alegerea viitoarei pro
fesiuni, cînd se cunosc mai bine.

Doresc să se sfătuiască înainte 
de a porni pe un drum ' în viaţă.: 
Majoritatea se consultă cu părinţii.'

Părinţii tin cont de dorinţele ele
vilor. Totuşi numărul celor care nu 
tin sau sínt indiferenţi reţine aten
ţia: 12 din 79.

Majoritatea elevilor simt nevoia 
unei pregătiri speciale pentru ad
mitere. Ei consideră că este deja 
necesar să înceapă această pregă
tire.

Cifra celor încrezători în reuşita 
la examen este mare dar mare este 
şi numărul celor şovăitori (printre 
aceştia, foarte probabil, sínt şi pe
simişti).

Concluziile de mai sus impun o 
serie de necesităţi: o mai mare gri
jă a părinţilor în a se consulta cu 
profesorii asupra aptitudinilor fiilor 
lor; o mai mare grijă a diriginţilor 
claselor a VIII-a de a-şi orienta e- 
levii; depistarea părinţilor indife
renţi şi impulsionarea preocupări
lor lor asupra viitorului copiilor; 
îndrumarea unei părţi a elevilor 
spre agricultură; organizarea unor 
meditaţii din timp cu clasele a 
VIII-a şi, deci, scutirea în această 
perioadă şcolară a profesorilor ca
re predau la aceste clase, la mate
riile pentru admitere, de sarcini su
plimentare. ..

G. NISTOR
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Tratativele în vederea 
formării noului 
guvern continuă

Roma 21 — Corespondentul A- 
gerpres, N. Puicea, transmite: Tra
tativele in vederea rezolvării cri
zei de guvern din Italia continuă. 
Sîmbătă, la Palatul Chigi (sediul 
Preşedinţiei Consiliului de Miniş
tri), a avut loc cea de-a 5-a întîl- 
nire a premierului desemnat, Ma
riano Rumor, cu delegaţiile parti
delor democrat-creştin, socialist, 
socialist unitar şi republican. Prin
cipala problemă abordată în ca
drul general al discuţiilor privind 
orientarea politică a viitorului ca
binet, a fost aşa-numita „autono
mie a majorităţii parlamentare“. 
Pînă în prezent, s-au manifestat 
tendinţe contradictorii în interpre
tarea acestei „autonomii“. P.S.U. 
respinge contribuţia opoziţiei la 
adoptarea proiectelor de lege gu
vernamentale, cerînd un acord 
prealabil între toate partidele de 
centru-stînga asupra problemelor 
supuse aprobării votului parlamen

tului în timp ce P.S.I. se pronun
ţă pentru acceptarea aportului 
constructiv al opoziţiei de stingă 
şi nu împărtăşeşte opinia obligati
vităţii unei concordanţe prealabile 
a alianţei cvadripartite, care ar 
constitui de fapt un drept de ve
to. Totuşi un anumit optimism, 
este adevărat prudent s-a desprins 
din declaraţiile unor participanţi 
la tratative, care au subliniat că 
în problemele abordate s-a realizat 
„doar un prim pas“ şi că alte pro
bleme controversate, cum ar fi a- 
plicarea formulei de centru-stînga 
şi la nivelul administraţiei locale, 
adoptarea amnistiei pentru cei 
denunţaţi ca participanţi activi la 
manifestaţiile sindicale din toamna 
trecută, stabilirea datei alegerilor 
regionale etc., urmează a fi ana
lizate în continuare.

Luni are loc o nouă întîlnire a 
lui Rumor cu delegaţiile celor pa
tru  partide.

u-Â-■' Melvin Laird cere noi 
fonduri pentru înarmare

Washington 21 (Agerpres). — 
Intr-un raport înaintat comisiei 
Senatului pentru problemele for
ţelor armate şi alocaţii, ministrul 
apărării S.U.A., Melvin Laird, a 
cerut alocarea de fonduri pentru 
realizarea de noi arme ofensive 
mai puternice şi mai complicate. 
El s-a ocupat, în principal, de pro
iectul de construire a sistemului 
de rachete antirachetă „Safe
guard“, susţinînd necesitatea ex
tinderii acestuia în cursul anului 
viitor, acţiune pentru care a soli
citat aprobarea sumei de 1,5 mi
liarde dolari. In raportul său, mi
nistrul american al apărării s-a o- 
cupat, de asemenea, pe larg de 
noile sisteme de arme, printre ca
re rachetele cu focoase multiple, 
perfecţionarea rachetelor „Polaris“ 
şi „Poseidon“, rachetele „Minute
men“ mobile.

Comentînd ecourile acestui ra
port, corespondentul din Washing
ton al agenţiei Reuter subliniază 
reticenţele unui număr de senatori 
faţă de aceste céreri. Liderul ma
jorităţii democrate din Senat, Mi
ke Mansfield, a indicat că inten

ţionează să se opună in continuare 
unei sporiri a cheltuielilor militare 
pe seama programelor de luptă 
împotriva sărăciei, dezvoltării ora
şelor şi altor necesităţi interne. Se
natorul democrat William Proxmi- 
re, un alt critic al proiectului „Sa
feguard“, a declarat că „ar fi cea 
mai tragică greşeală pe care am 
putea să o facem insistînd să mer
gem mai departe în dezvoltarea 
oricărei categorii de arme. Acest 
lucru nu numai că va impune o 
inflaţie intolerabilă şi o nouă po
vară a impozitelor asupra poporu
lui american — a continuat el — 
dar va torpila tratativele privind 
reducerea armelor strategice şi va 
intensifica cursa înarmărilor“ . Po
trivit agenţiei Reuter, grupul bi- 
partizan de senatori care nu a reu
şit să obţină blocarea proiectului 
„Safeguard“ din cauza lipsei unui 
singur vot, a arătat că intenţionea
ză să treaoă din nou la atac pe 

•motivul că realizarea acestui sistem 
de arme va dăuna tratativelor a- 
mericano-sovietice cu privire la 
reducerea armelor strategice.

PREZENTE
ROMÂNEŞTI

Wellington 21 (Agerpres). — 
La 20 februarie, Iosif Gheor- 
ghiu, ambasadorul extraordinar 
şi plenipotenţiar al Republicii 
Socialiste România în Noua 
Zeelandă, a prezentat scrisorile 
de acreditare guvernatorului ge
neral, sir Arthur Porritt, la re
şedinţa acestuia din Auckland.

La ceremonie au participat 
D. N. McKay, ministru al sănă
tăţii şi asigurărilor sociale, în 
calitaie de reprezentant perso
nal al primului ministru, înalţi 
demnitari ai Casei guvernatoru
lui general, precum şi membri 
ai ambasadei române. Cu aceas
tă ocazie, guvernatorul general 
a avut o convorbire cordială cu 
ambasadorul român.

In aceeaşi zi, guvernatorul 
general a oferit un dejun în o- 
noarea ambasadorului Iosif 
Gheorghiu. Dejunul s-a desfă
şurat într-o atmosferă priete
nească.

*  VBerlin 21 — Corespondentul 
Agerpres, Şt. Deju, transmite: 
La cea de-a 5-a expoziţie inter
naţională de fotografii „Bifota“, 
care este prezentată la Berlin, 
juriul a decernat sîmbătă, 21 
februarie, medaliile pentru lu
crările premiate. La expoziţie 
participă artişti fotografi din 39 
de ţări, care prezintă 500 foto
grafii.

Printre fotografiile premiate 
se află şi lucrările a doi foto
grafi din România. O medalie 
de argint a fost acordată lui 
Edmund Hofer pentru fotogra
fia „Rugby“ şi o medalie de 
bronz lui Florin Dragu pentru 
„op-art“.

Expoziţia rămîne deschisă pî
nă la 28 februarie a.c.

46
Paris 21. — Corespondentul 

Agerpres, Al. Gheorghiu, trans
mite: Postul de radio „France 
Culture“ a transmis vineri sea
ra o emisiune consacrată rela
ţiilor culturale româno-france- 
ze. Prof. Alain Guillennon, şe
ful Catedrei de limba şi litera
tura română de la Sorbona, a 
vorbit despre influenţa recipro
că a literaturilor şi civilizaţiilor 
celor două ţări şi despre pers
pectivele de dezvoltare a rela
ţiilor culturale tradiţionale din
tre popoarele român şi francez.

", R. S. CEHOSLOVACA. Aspect de la laminarea ţevilor cu diametru

Í- de 720 mm la întreprinderea de ţevi laminate Chomutov din nordul
Roemiei

încă un „pas mic a

Cel de-al 5-lea Congres al par
tidului de guvernămînt din Portu
galia —• Uniunea Naţională — şi-a 
încheiat sîmbătă lucrările la Esto
ril, lingă Lisabona. Sfîrşitul lucră
rilor Congresului vrea să repre
zinte, în concepţia exprimată de 
premierul Marcello Caetano, şi 
sfîrşitul partidului înfiinţat în 
1934 de Salazar: în loc de Uniunea 
Naţională, el se numeşte acum 
„Acţiunea Naţională Populară“ 
(A.N.P.).

Cei 600 de delegaţi, participanţi 
la Congresul de doua zile de la 
Estoril au votat noul statut al or-

L1BAN. Vedere a portului oraşului Beirut, situat pe ţărmul Mării
Mediterane

CC SPUN ROCILE SELENARE
ADUSE DE ..APOLLO-n99*

Houston 21 (Agerpres). — Du
pă mai bine de 7 luni de muncă, 
142 savanţi şi cercetători din 8 
ţări, au prezentat rapoartele asu
pra experimentelor şi observaţii
lor făcute pe cele 21,5 kg de roci 
selenare aduse pe Terra de echi
pajul „Apollo-11“. Concluzia la ca
re s-a ajuns este că rocile nu con
ţin deloc apă, dar conţin in schimb 
din „abundenţă“ elemente care, pe 
planeta noastră, sínt în proporţie 
redusă: crom, itriu, titan, zirconiu. 
Cantităţile unor elemente cum sínt 
sodiul. potasiul, plumbul, bismu- 
tul, sínt extrem de mici. în urma 
cercetărilor, au fost depistate şi 
trei noi elemente chimice. Dintre 
acestea numai unul a primit o de
numire — „Tranquilite“ •— legată 
de numele „mării“ selenare din ca
re a fost adus — Marea Liniştii. 
Profesorul Gerald Wassenburg, de 
la Institutul de tehnologie din Ca

lf

lifornia, savanţii J. Devaney şi R. 
Evans de la Jet Propulson Labo
ratory, au fotografiat suprafaţa 
pietrelor selenare cu ajutorul unor 
aparate echipate cu obiective ce 
permiteau mărirea imaginii de 
3 860 ori. Analiza acestor fotogra
fii a demonstrat că pietrele sínt 
supuse unor adevărate „mitralieri“ 
cu particule cosmice. Micile supra
feţe, acoperite cu o materie sticloa
să, arată ca nişte adevărate cra
tere. Pornind de la constatarea că 
rocile aduse de a doua expediţie 
lunară au demonstrat că Luna este 
şi mai „bătrînă“ decit se credea 
in urma analizării primelor eşan
tioane aduse de echipajul „Apollo- 
11“, cei care au studiat aceste 
mostre afirmau că este posibil ca 
probele de sol selenar ce vor fi 
aduse de viitoarele expediţii să fie 
aproximativ de aceeaşi vârstă cu 
sistemul solar.

Programul săptămînal al televiziunii
I UNI, 23 februarie
13.00 Deschiderea emisiunii. 

Consultaţii tehnice.
18.20 Confruntări. Emisiune pentru 

tineret.
18,50 Două voci, trei melodii — 

muzică populară.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.20 Actualitatea în economie. 

Contractul în acţiune.
19.30 Letopiseţ — Marele şantier de 

la Porţile de Fier în 1970.
20.00 Reflector.
20,15 Roman foileton. Mîndrie şi 

prejudecată (IV).
20,45 Steaua fără nume. Emisiune 

concurs de muzică uşoară.
21,40 Actualităţi literare.
21,55 Agenda politică de Eugen 

Mândrie.
22,05 Recital Nina Lizell (Suedia). 
22,25 Telejurnalul de noapte.
22/35 Scena.
23.00 Închiderea emisiunii.

MARŢI, 24 februarie
18.00 Deschiderea emisiunii.

Lumea copiilor — Năzdrăvă
niile lui Păcală (III).

18.30 Campionatul mondial de hochei 
— grupa B (Bucureşti), 
iugoslavia—R.F.G. (repriza
a IlI-a).

19,15 Telejurnalul de seară.
19.30 Ce ştim şi ce nu ştim despre 

om. Omul şl maşina.

20.00 Reflector.
20.10 Pe dealul din Teleorman
20.40 Desene animate.
21.00 Campionatul mondial de hochei 

—- grupa B (Bucureşti). 
România—Norvegia (repriza
a IlI-a).

21.40 Cîntec în piatră.
22,05 Telejurnalul de noapte.
22.15 Teleglob — R.D. Vietnam — 

la nord de paralela 17.
22,35 Muzicorama TV.
23.00 Închiderea emisiunii.

MIERCURI, 25 februarie
18.00 Deschiderea emisiunii.

Lumea copiilor.
18.30 Totul cîntă.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.20 Actualitatea în economie.
19.30 Preludiu la a 111-a ediţie 

„Cerbul de aur" Braşov— 
România.

19.40 Evocări — 6 Martie 1945.
20.10 Microavanpremieră.
20.15 Tele-cinemateca: Modelul.
22.10 Telejurnalul de noapte.
22.20 Salonul literar al Televiziunii: 

Patria — simbol şi mitologie.
23.00 Închiderea emisiunii.
JOI, 26 februarie
17.30 Deschiderea emisiunii.

Emisiune în limba maghiară.
18,05 Film serial. Aventură în munţi 

(XIII). Capcana (ultimul epi
sod).

18,35 Mult e dulce şi frumoasă — 
Emisiune de limba şi literatura 
română.

19.00 Telejurnalul de seară.
19.20 Muzică populară.
19.30 Cronica ideilor.
20.00 Reflector.
20,10 Seară de operă TV.
21.00 Campionatul mondial de hochei

— grupa B (Bucureşti). 
România—Iugoslavia (repriza 
a 111-a).

21,45 Avanpremiera.
22.00 Telejurnalul de noapte.
22,15 Prim plan.
22,50 Muzică uşoară interpretată de 

cintăreata Nadia.
,23,00 închiderea emisiunii.
VINERI, 27 februarie
17.00 Deschiderea emisiunii. 

Teleşcoală — Consultaţii la 
matematică (clasa a VlII-a)

17.20 Consultaţii la fizică (clasa 
a Xll-a).

17,40 Film pentru elevi. Digestia 
(Anatomia — clasa a Xl-a).

18.00 Studioul pionierilor. Concursul 
Ex-Terra '70.

18.30 Campionatul mondial de hochei
— grupa B (Bucureşti). * 1 
S.U.A.—- Iugoslavia (repriza 
a IlI-a).

19,15 Telejurnalul de seară.
19.30 Actualitatea în economie. Con

tractul in acţiune.

19.40 Mai aveţi o întrebare? — Emi
siune de cultură ştiinţifică.

20.40 Antract — Film artistic de 
scurt metraj.

21.00 Campionatul mondial de hochei
— grupa B (Bucureşti).
România—Japonia (repriza 
a IlI-a).

21.45 Preludiu la ediţia a III-a 
„Cerbul de aur".

22.00 Telejurnalul de noapte.
22,10 Publicitate.
22.20 Cadran — Emisiune de actua

litate internaţională.
23.00 închiderea emisiunii.

SIMBÄTÄ, 28 februarie

17.00 Deschiderea emisiunii.
Emisiune în limba germană.

18,05 Bună seara, fete! Bună seara, 
băieţi!

19.00 Telejurnalul de seară.
19.20 „Orchestra simfonică", film de 

desene animate.
19,30 Reflector.
19.45 Tele-enciclopedia.
20.40 Vila Sonet.
21.00 Campionatul mondial de hochei

— grupa B (Bucureşti).
S.U.A.—R.F.G. (repriza a IlI-a).

21.45 Film serial: Răzbunătorii.
22,35 Telejurnalul de nóapte.
22,55 Romanţe şi cîntece lăutăreşti.
23,15 închiderea emisiunii.

ganizaţiei, precum şi componenţa 
organului de conducere, Biroul 
Central, format din 18 membri. In 
fruntea acestui organ şi preşedin
te al partidului a fost ales, aşa 
cum era de aşteptat, premierul 
Caetano. Noul Birou Central cu
prinde, printre alţii, cinci membri 
ai guvernului reprezentînd „noua 
generaţie“ sprijinită de premier.

Observatorii politici văd în a- 
ceastâ nouă acţiune a premierului 
încă unul dintre acei „paşi mici“ 
ai politicii de „personalizare" a re
gimului portughez, cum îi place 
lui Marcelo Caetano să-şi numească 
politica.

„Liberalizarea“ anunţată de pre
mier nu înseamnă însă cîtuşi de 
puţin şi renunţarea la politica co
lonialistă şi la „teritoriile de peste 
mări“, reprezentate prin 2 membri 
în noul organ de conducere al 
A.N.P. Declaraţia făcută sîmbătă 
după-amiăză de premierul Caeta
no, în calitatea sa de preşedinte 
al A.N.P., este elocventă în acest 
sens. El a pretins: „Nu ne este 
permis să abandonăm pe fraţii noş
tri înrădăcinaţi în teritoriile de 
peste mări, indiferent dacă ei sínt 
'indigeni sau originari din metro
polă“.

Poate că o dovadă în plus a 
faptului că guvernul. Caetano nu 
este hotărît să o rupă cu salaza- 
rismul o constituie şi alegerea ce
lui care a dat numele regimului 
în funcţie de preşedinte onorific al 
A.N.P.

U.S.L.G. propune organi
zarea unor convorbiri 
între organizaţiile sin

dicale din R.D.G. şi R.F.G.
Berlin 21. — Corespondentul A- 

gerpres. Şt. Deju, transmite: Zia
rul sindicatelor din R.D.G., „Tri
bune“, a publicat vineri scrisoarea 
adresată de conducerea Uniunii 
Sindicatelor Libere Germane 
(U.S.L.G.) din R.D. Germană că
tre Uniunea Sindicatelor din R.F. 
a Germaniei. In scrisoare se pro
pune organizarea unor convorbiri 
între cele două organizaţii sindi
cale, pornindu-se de la premisa 
că există importante interese co
mune ale muncitorilor şi sindica
liştilor din R.D. Germană şi din 
R.F. a Germaniei. Iniţierea de con
vorbiri între U.S.L.G. şi U.S.G., 
se arată în scrisoare, „ar putea 
contribui la destinderea pe plan 
internaţional, la asigurarea păcii şi 
la înfăptuirea coexistenţei paşnice 
între state cu sisteme sociale di
ferite, fireşte şi între R.D.G. şi 
R.F.G.“.

U.S.L.G. apreciază că ar fi indi
cat să aibă loc convorbiri directe 
între delegaţii ale conducerilor ce
lor două organizaţii, propunînd ca

loc de întîlnire oraşuj Berlin. Tot
odată, în scrisoare se arată că in 
cazul. în care Uniunea Sindicalelor 
din R.F. a Germaniei doreşte mai 
întîi o discuţie între preşedinţii ce
lor două organizaţii, Herbert 
Wamke şi Heinz Vetter, U.S.L.G. 
va fi de acord şi cu aceasta.

„Tribune“ a publicat, de aseme
nea, textul unei scrisori, adresate 
anterior de preşedintele Uniunii 
Sindicatelor din R.F.G. preşedin
telui U.S.L.G. In scrisoare se a- 
rată că Consiliul federal al sindi
catelor R.F.G. s-a ocupat îndea
proape de problema unor con
tacte cu U.S.L.G., şi în acest sens 
consideră necesară o întîlnire în
tre reprezentanţii celor două cen
trale sindicale, în vederea unei ex
puneri deschise a părerilor celor 
două părţi. In acest sens în scri
soarea preşedintelui Uniunii Sindi
catelor din R.F.G. se propun con
vorbiri între reprezentanţi ai or
ganizaţiilor sindicale din cele două 
state germane.

„ T im e s“  lu p tă  p e n t ru  s u p ra v ie ţu ir e
Londra 21 (Agerpres). — Din 

Londra se anunţă că ziarul „Ti
mes“, cotidian de mare tiraj, în- 
tîmpină o serie de dificultăţi fi
nanciare. în  anul 1969, bilanţul său 
a înregistrat un pasiv de peste 1,3 
milioane lire sterline. Cu trei ani 
în urmă, cînd a devenit proprie
tatea cunoscutului magnat al pre
sei, lordul Thomson, „Times“ avea 
un tiraj de 270 000 exemplare. 
Pentru a-1 situa în condiţii de 
competitivitate cu celelalte mari 
cotidiene de pe Fleet Street, pro
prietarul s-a hotărît să lărgească 
raza de activitate a ziarului. Ast
fel, pentru prima oară în istoria 
sa, „Times“ a urmărit şi „cronica 
faptului divers“, activitatea spor

tivă, mişcarea de tineret, moda. A 
fost întărită, de asemenea, reţeaua 
de corespondenţi în străinătate şi 
de trimişi speciali.

Tirajul a crescut repede, astfel 
incit, în 1969, a atins 430 000 de 
exemplare. Dar cheltuielile au 
crescut şi ele pînă la dublul celor 
dinainte, atingînd o sumă aproape 
de nesusţinut. Ca urmare a aces
tui fapt, redactorul-şef, Denis Ha
milton, a anunţat acum economii 
severe spre a face faţă unui de
ficit care se anunţă şi pentru anul 
în curs de circa un milion de lire 
sterline. „Nu ascund faptul — a 
spus Hamilton — că „Times“ lup
tă în momentul de faţă pentru a 
supravieţui“.

Comunicatul Comitetului 
de eliberare al O.U.A.

Dar Es Salaam 21 (Agerpres). — 
La Dar Es Salaam a fost dat pu
blicităţii comunicatul final al ce
lei de-a 16-a sesiuni a Comitetului 
de eliberare al Organizaţiei Uni
tăţii Africane. După cum se arată 
în acest document, Comitetul a 
subliniat necesitatea intensificării 
multilaterale a luptei naţionale de 
eliberare împotriva ultimelor bas
tioane ale colonialismului de pe 
continentul negru. Comitetul a 
adoptat recomandări concrete, ca
re vor fi prezentate celei de-a 
14-a sesiuni a Consiliului Ministe
rial al O.U.A., programate să se 
deschidă la sfîrşitul lunii februa
rie, la Addis Abeba, şi a chemat

ţările membre ale O.U.A. să spo
rească ajutorul acordat mişcărilor 
de eliberare de pe continentul ne
gru. Comitetul a hotărît, de ase
menea, să instituie un nou fond 
special, destinat intensificării lup
tei de eliberare din Mozambic, An
gola şi Guineea aşa-zisă portughe
ză (Bissau).

In cadrul sesiunii, a fost apro
bat, de asemenea, raportul Comi
tetului care se referă la activitatea 
acestuia de la sesiunea precedentă 
şi au fost examinate referate pre
zentate de reprezentanţi ai mişcă
rii de eliberare din Mozambic, An
gola şi Namibia.

Pompidou călătoreşte peste ocean
Ar putea părea curios, dar în pes

te două secole de relaţii- franco-ame- 
ricane strînse, doar doi şefi de stat 
ai Franţei s-au angajat într-un voiaj 
peste Atlantic. Georges Pompidou es
te al treilea preşedinte care pleacă 
în S.U.A., şi această vizită se înscrie 
printre evenimentele diplomatice ce
le mai importante ale noului an. Du
pă o perioadă de răceală şi în anu
mite momente chiar de animozitate, 
relaţiile dintre cele două ţări par să 
fi intrat pe un făgaş ceva mai calm. 
Preşedintele Nixon s-a arătat de la 
început dispus să abordeze cu mai 
multă solicitudine decit predecesorul 
său contenciosul franco-american, şi 
este un fapt nu lipsit de semnifica
ţie că procesul acomodării relative' 
a politicii celor două puteri a înce
put încă în timpul prezenţei la Ely- 
See a generalului de Gaulle. De a- 
tunci acest proces a continuat, ce-i 
drept cu destule poticniri şi reculuri.

Nixon şi Pompidou nu au avut pî
nă acum prilejul să se întîlnească. 
Vizita preşedintelui francez va per
mite deci, pe de o parte, acel con
tact uman care în lumea de azi este 
de o reală importanţă în raporturile 
internationale, iar pe de altă parte 
o evaluare a stadiului şi evoluţiei re
laţiilor dintre S.U.A. şi Franţa. Se a- 
tribuie şefului Casei Albe dorinţa de 
a marca vizita cu o strălucire speci
ală şi reporterii din Washington în
registrează cu interes diverse modi-: 
ficări de protocol menite să scoată 
în evidentă această dorinţă. La rîn- 
dul lor, autorităţile franceze au de
pus multe străduinţe pentru a crea 
un climat favorabil convorbirilor din
tre cei doi preşedinţi.

Neîndoielnic, interlocutorii de la 
Washington nu se vor putea limita 
— oricare ar fi favorurile speciale 
de protocol — la o discuţie amicală 
despre cultura florilor. în agenda 
convorbirilor se află subiecte de vie 
controversă, care nu vor întîrzia să 
ocupe o bună parte din cele două 
îndelungi întrevederi (în absenţa con
silierilor şi fără procese verbale şi 
stenograme) pe care preşedinţii şi 
le-au rezervat. Primul dintre aceste 
subiecte se intitulează acum (şi de 
putină vreme) „politica mediteranea-

G^zileÎ
na" a Franţei. După ce s-a degajat 
de obligaţiile militare ale N.A.T.O., 
după ce şi-a afirmat cu tărie inde
pendenta naţionalăi după ce şi-a fă
cut cunoscută o viziune proprie des
pre relaţiile intereuropene. Parisul 
formulează o politică de anvergură 
pentru promovarea şi dezvoltarea in
fluenţei franceze în Mediterana occi
dentală, In logica acestei politici se 
include poziţia specifică fată de pro
blemele Orientului Mijlociu, multipli
carea relaţiilor cu Libia şi înzestra
rea acestei ţări cu peste 100 avioane 
„Mirage". O politică cu asemenea 
componente nu a putut să nu pro
voace iritare în S.U.A. Vizibilă şi a- 
cută apare deosebirea de nuanţă şi 
conţinut dintre atitudinile celor două 
ţări fată de conflictul israelo-arab şi 
faţă de protagoniştii acestui conflict.

Dar, comentatorii remarcă prezenta 
în subteran şi a unei dispute poten
ţial mai explozive între interesele 
capitalului american şi ale celui fran
cez în zona mediteraneana, pentru 
moment mai ales în Libia.

Cei doi preşedinţi vor dezbate cu 
siguranţă şi relaţiile Est-Vest. Optica 
lor este în această privinţă sensibil 
diferită. Franţa vede procesul destin
derii şi al construirii unui sistem de 
relaţii întemeiate pe încredere şi co
operare ca o operă comună a tuturor 
tarilor europene, în afara limitelor şi 
logicii blocurilor militare. Or, diplo
maţia americana se mai află încă se
rios ancorată în conceptele atlantis- 
te, care refuză o evoluţie ce s-ar 
sustrage sistemului blocurilor. Ultima 
sesiune — din decembrie — a Con
siliului ministerial al N.A.T.O. a ilus
trat concludent conflictul dintre aces
te două modalităţi de abordare a pro
blemelor destinderii şi a scos în evi
dentă indispoziţia S.U.A. faţă de în
cercările unora dintre parteneri — 
în primul rind ale Franţei — de a 
eluda hegemonia americană şi de a 
restringe zona de acţiune a politicii 
blocurilor.

Nimeni nu se aşteaptă la rezultate 
senzaţionale. Cele două părţi se vor 
putea înţelege probabil mai bine, re
laţiile franco-americane vor căpăta 
eventual o suprafaţă mai netedă, dar 
nu este verosimil că ceva din ceea 
ce este fundamental se va putea 
schimba prin traversarea Atlanticu
lui la care procedează preşedintele 
Franţei, chiar în prima zi a săptă- 
mînii viitoare.

N. RATEŞ
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